
 

يهودى حقيقى با صهيونيسم مخالف است
لغو امتياز توتون و تنباكو

نشانه قدرت مذهب درجامعه ايران بود
رفاه و امنيت زائران 

مهم ترين رويكرد آستان است
15 5 3

تعقيبات فرهنگى نماز
گفت وگو با حجت الاسلام عابدى

 امام جماعتى كه هر شب يك كتاب به مسجدى ها معرفى مى كند
 مردم  حجت الاسلام عابدى يك روحانى متفاوت است؛ روحانى متفاوتى 
كه يك شب در مســجد آفرينش در محله قاســم آباد مشهد ميهمانش 
مى شويم. مسجد آفرينش مسجد كوچكى است؛ مسجدى كوچك كه البته 

 ............ صفحه 10تنور فعاليت هاى فرهنگى اش حسابى گرم است...

گفت وگو با مجتبى احسانى كارگردان مستند «رباى» 
روايتى از خاخام ديويد وايس كه زائر مشهدالرضا (ع) شد 

يك پژوهشگر تاريخ انقلاب اسلامى: معاون اماكن متبركه و امور زائران آستان قدس رضوى در نشست خبرى:
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 ............ صفحه 2

 واكاوى علت بدون مشترى ماندن سومين «عرضه نفت در بورس» برخلاف دو دوره پيشين  

شوراى عالى اقتصاد، نفت را به اتاق تاريك برد

وزير خارجه لهستان، ايران 
را عامل بى ثباتى منطقه 

و معاونش گفت وگو با 
عراقچى را سازنده دانست!

بازى دوپهلوى 
ورشـو با 

ديپلمات هاى 
ايـرانى

 اقتصاد   ســومين عرضه نفت خام در بورس انرژى بر خلاف دو عرضه پيشين بدون 
مشترى ماند تا بســيارى از كارشناسان، مصوبه شوراى عالى هماهنگى اقتصادى براى 
فروش نفت در اتاق تاريك را به عنوان مهم ترين دليل اين پيشامد معرفى كنند. بورس 
انرژى ايران در حالى در سومين مرحله از عرضه  نفت خام در نخستين روز از بهمن ماه 
بدون مشترى ماند كه برخورد دوگانه مسئولان شركت نفت بر آينده عرضه ها و موفقيت 
اين بازار ســايه انداخته است. 20 آبان ماه دومين مرحله عرضه نفت در بورس با فروش 

حدود 700 هزار بشكه به پايان رسيد و خبر موفقيت ...

annotation@qudsonline.ir

يـــادداشــت  روز
ميثم مهرپور

يكى از موضوعات مهم در هر اقتصادى وجود افراد بيكار و طبيعتاً فاقد درآمد در 
آن جامعه است. اين افراد علاوه بر اينكه هيچ عايدى براى جامعه ندارند به دليل 
نداشتن حقوق و درآمد براى گذران زندگى يا سربار ساير اعضاى جامعه و خانواده 

شده و يا در نهايت به عنوان يك معضل اجتماعى ...

معضلى به نام شاغلان فقير 

 ............ صفحه 4

 ............ صفحه 4

پيمان دوستى 
فرانكوژرمن 

امضا شد 

رونمايى مركل و 
ماكرون از طرح 

«ارتش اروپايى» 

استدلال غلط نامه  نويسان به 
رهبرى براى تصويب سريع تر 

لوايح مشكل دار 

گره زدن 
سازوكار مالى اروپا 

FATF به
 ............ صفحه 8 ............ صفحه 7

چرايى موضع گيرى تند 
روزنامه سازندگى  عليه اظهارات 

خوئينى ها درباره هاشمى

آيا فرمان 
اصلاح طلبان 

از دست كارگزاران 
خارج مى شود

 ............ صفحه 7

:امام على
گواراترين 

زندگى، 
دور افكندن 

تشريفات است. 
غررالحكم، ص 191

قطب توليد موز ايران نياز به سرمايه گذارى و حمايت دارد

تلخى كام موز سيستان و بلوچستان از واردات بى رويه
 ............ صفحه 6
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اخبار روزنامـه صبـح ايـران

سخنگوى وزارت امور خارجه: سفير سوئيس در اعتراض به بازداشت مرضيه هاشمى احضار شد    مهر: بهرام قاسمى با اعلام خبر احضار سفير سوئيس در تهران گفت: با توجه به 
طولانى شدن بازداشت خانم مرضيه هاشمى شهروند ايرانى و خبرنگار شبكه خبرى «پرس تى وى» سه شنبه سفير سوئيس (حافظ منافع آمريكا) در تهران به وزارت امورخارجه احضار و مراتب اعتراض شديد جمهورى 

اسلامى ايران درخصوص بازداشت غيرقانونى ايشان در آمريكا، توسط مديركل آمريكاى وزارت امور خارجه به سفير سوئيس ابلاغ شد. 

a k h b a r @ q u d s o n l i n e . i r

 سياست  ماچى ميسلاولانگ، معاون وزير 
خارجه لهستان كه صبح روز دوشنبه در رأس 
هيئتى از ديپلمات هاى كشــورش به تهران 
سفر كرده بود، گفت وگو با مقامات ايران را 

سازنده توصيف كرد.
سفر آقاى لانگ به تهران به اعتقاد تحليلگران 
اقدامى از ســوى لهستان براى پيشگيرى از 
بروز تنش و بحران ميان دو كشــور قلمداد 
شده است؛ تنشى كه به خاطر ميزبانى ورشو 
در روزهاى 13 و 14 فوريه از اجلاسى درباره 
خاورميانه با محوريــت ايران كه با توجه به 
اعلام مقامات آمريكايى، ضد ايرانى بودن آن 

كاملاً مشخص است.
معاون وزير خارجه لهستان دوشنبه شب در 
گفت وگو با خبرگزارى فرانسه 
از ملاقات بــا عباس عراقچى، 
معــاون امور سياســى وزارت 
خارجه ايران ابراز رضايت كرد و 
گفت وگوهاى انجام شده ميان 

دو طرف را سازنده خواند.
اين ديپلمات لهستانى با تأكيد 
بــر مثبت بــودن گفت وگوها 
درباره  «مــا  كــرد:  تصريــح 
از جمله  موضوعات مختلــف 
ســوءتفاهم پيش آمده پس از 
اعلام برگزارى اجلاس ورشو با 
يكديگر صحبت كرديم و من 
ديدگاه كشورم در اين خصوص 
را با طــرف ايرانــى در ميان 

گذاشتم.»
معاون وزير امور خارجه لهستان 
در ادامه تأكيد كرد: «از ديدگاه 
ما ايــن اجــلاس به هيچ وجه 
براى ضديت با كشورى برگزار 

نمى شود.»

 تناقض گويى در اظهارات 
ديپلمات هاى لهستانى نسبت به ايران

هرچند مقامات ايرانى، گزارشــى از نشست 
خود با مقامات لهستانى ارائه ندادند اما دقيقاً 
زمانى كه شمارى از ديپلمات هاى لهستانى 
براى مذاكره و حل منازعات خود با ايران بر 
سر نشست ورشو راهى تهران شدند، «ياچك 
چاپوتوويچ» وزير امور خارجه لهستان تقريباً 

از بيان هيچ اتهامى عليه ايران كم نگذاشت.
«ياچك چاپوتوويچ» وزير خارجه لهستان در 
مصاحبه خود با يك پايگاه محلى به تشريح 

دلايل برگزارى نشســت موسوم به «آينده 
خاورميانه» در ورشو پرداخت و ايران را متهم 

به ايجاد «بى ثباتى» در غرب آسيا كرد!
وزير امور خارجه لهســتان در مصاحبه 
خود ايــران را تهديد مهمى دانســته و 
دراين بــاره گفــت: «جامعــه بين الملل 
مدعى اســت كه ايران امــروز تهديدى 
جدى اســت. به همين دليل اســت كه 
آمريكايى ها از توافق هســته اى با تهران 
خارج شــدند. در نشست شوراى وزيران 
خارجه اتحاديه اروپا، كشورهاى مختلف 
ازجمله دانمارك نمونه هايى از مداخلات 
ايــران و تلاش براى انجــام حملاتى را 
گــزارش كرده اند. ما نماينده ايران را [به 
نشست ورشو] دعوت نكرديم؛ چراكه اين 
امــر از روند عادى گفت وگوها جلوگيرى 

مى كند.»

 مواضع لهستان
مواضع اروپاست اما در روشى متفاوت

وى در بخشى از گفت وگوى خود مواضع 
آمريــكا و اروپــا را در جهــت مقابله با 
ايران يكى دانســت و اختــلاف اين دو را 
تنهــا در روش و نوع مقابلــه عليه ايران 
معرفى كــرد و دراين باره گفــت: «ايران 
به بــروز بى ثباتــى در كل خاورميانه، در 
ســوريه و يمن، منجر شــده است. امروز 
اين ارزيابى مشــترك آمريــكا و اتحاديه 
اروپاســت. اختلاف در مورد نحوه مقابله 
با آن است. ما مى خواهيم روند مشخصى 
را آغــاز كنيــم تــا كارگروه هايــى براى 
با  پرداختن به موضوعاتــى مانند مبارزه 
تروريسم، وضعيت پناهجويان، كمك هاى 
بشردوستانه و مبارزه با تهديدات سايبرى، 
ايجاد شود. اين ها مسائلى بسيار پيچيده 

هســتند؛ بنابرايــن انتظار نــدارم كه در 
نشســت ورشو در مورد يك راهبرد توافق 
شــود، بلكه خودمان را به جمع بندى من 

و وزير خارجه آمريكا محدود مى كنم.»

 هدف آمريكا
 از برگزارى نشست ورشو چيست؟

اهداف آمريكا از برگزارى نشســت ورشــو 
را مى توان در دودســته تقســيم بندى كرد: 
1-ايجاد ترََك و اختلاف در ميان كشورهاى 
عضو اتحاديــه اروپا براى تشــكيل ائتلاف 
ضدايرانــى در اين اتحاديه 2- مشــروعيت 
بخشيدن به دخالت هاى نظامى و غيرنظامى 
خــود در خاورميانه از راه اجمــاع كردن با 
كشورهاى مخالف ايران در منطقه غرب آسيا.
تأكيد وزير امور خارجه لهســتان بر اهميت 
مشاركت كشــورهاى خاورميانه را مى توان 
مهم ترين دليل براى اثبات ادعاى بالا مطرح 
كرد، وى در گفت وگوى خود مدعى شد: «ما 
تمام كشــورهاى اروپايى را دعوت كرده ايم، 
مهم تر از هر چيز، مشــاركت كشــورهاى 

خاورميانه است.»
 

 چرا نشست ورشو 
از پيش شكست خورد؟

به چند دليل مى توان نشســت ورشــو را از 
هم اكنون يك جلسه از پيش شكست  خورده 
دانست. نخستين دليل اين ادعا، اخبار اخير 
مبنى بــر تحريم و يا حضور ســطح پايين 
مقامات كشورهاى آسيايى و اروپايى در اين 

نشست است.
به گفته ديپلماسى ايرانى كشورهاى عراق، 
لبنــان و تركيه نيز قصد دارند در نشســت 
ورشو شركت نكنند يا اگر هم تحت فشارها 
مجبور به شركت شدند حضورشان در سطح 

بســيار پايين خواهد بود. كويت و عمان نيز 
اعلام كرده اند در صورتى كه بخواهند در اين 
نشست حضور يابند، پايين تر از سطح وزير 

امور خارجه حضور خواهند يافت.
وزيــر خارجه چــك هم رســماً اعلام كرد 
كشورش در نشست ورشــو حضور دارد، اما 
در سطحى پايين تر از وزير خارجه. كشورهاى 
ديگرى هم از جمله فرانسه ، آلمان و انگليس 
هنوز به طور رســمى اعلام حضــور در اين 

نشست را نكرده اند.
اما دليل محكم تر براى اثبات ادعاى شكست 
اين نشســت را مى توان اظهارنظر وزير امور 
خارجه لهستان دانست، وى در گفت وگوى 
شامگاه دوشنبه خود با تأييد خبر عدم حضور 
روسيه، پايان اين نشست را صدور يك بيانيه 
از جانب شــخص خودش و پمپئو دانست! 
يعنى ماحصل دوره گردى پمپئو در ســفر 
چندروزه خود و ايجاد جو سنگين رسانه اى 
در مورد نشست ورشو، تنها صدور يك بيانيه 

مشترك با لهستان عليه ايران خواهد بود؟!

 ضعف ژنرال هاى وزارت خارجه 
در پسابرجام

درمجمــوع هرچنــد بنــا بــر اظهارات 
كارشناسان، نشست ورشــو يك طرح از 
اما اين سؤال  پيش شكست خورده است، 
پيش مى آيد كه چرا در چند ســال اخير 
كشــورهاى كم تأثير در فضاى بين الملل 
از جيبوتــى 400 هزار نفــرى گرفته تا 
عربستان و اســتان چهاردهم ايران يعنى 
بحرين! و امارات و لهستان، همه جسارت 
تهديد و بيان اظهــارات كذب ضد ايرانى 
در نشســت هاى سراســرى از ســازمان 
ملــل گرفته تا كنگــره و مجامع عمومى 
پيدا كرده اند؟ انفعال تيم ديپلماســى در 
دوران پــس از تصويب برجــام مى تواند 
يكى از مهم ترين دلايل جســارت فزاينده 
كشورهاى وابسته به آمريكا باشد. در حال 
حاضر اين طور به نظر مى رسد بسيارى از 
كشــورهايى كه در طول پنج سال اخير 
در فهرســت ســياه ديپلمات هاى ايرانى 
قرارگرفتــه بودند و توجه خاصى به آن ها 
نمى شد، اكنون بايد از ايران دفاع نمايند. 
جاى خالــى رئيس جمهور كشــور ما در 
پنج ســال اخير بين سرزمين متحدهاى 
قديمى ايران مانند عراق و لبنان نيز بيش 

 از پيش احساس مى شود.

وزير خارجه لهستان، ايران را عامل بى ثباتى منطقه و معاونش گفت وگو با عراقچى را سازنده دانست!

بازى دوپهلوى ورشو با ديپلمات هاى ايرانى

 خبر وحشــتناك حمله ســگ ها به دخترى بى گناه در لواســان بقدرى 
غم انگيز بودكه افكاراكثريت قريب به اتفاق مردم شــريف ايران را متشــنج 
كرد،خيلى هــا دراين مــورد مطلب نوشــتند و اظهارنظــر كردند، چندتن 
ازوكلاى محترم اظهارات سخيف قاضى پرونده رابه چالش كشيدند، صاحب 
بى وجدان و بى شــخصيت ســگ ها هم كه قابل نيست درباره اش صحبت 
كرد، فقط يك ســؤال از قاضى پرونده محسن شريعتى! تورابه خدا قسمت 
مى دهم راســت بگواگراين ســگ هادختر خودت را اينچنين(لت وپار) مى 
كردند،بازهــم (واكنشــت) همين بود، بــه معناى واقعى كلمــه واى اگر از 
پــى امروز بود فردايى و يا اينكه (رحم خوب اســت اگربر دل كافر باشــد... 

والسلام.09360004093 
 با ســلام و عرض خسته نباشيد. مى خواستم اين گزارش رو اطلاع رسانى 
كنيد كه در اين شــرايط وخيم مالى شركت ها و  پرداخت حقوق و دستمزد 
كه به ســختى انجام ميشــه، شــركت توزيع نيروى برق اســتان زنجان با 
هزينه هاى هنگفت تصميم گرفته براى همه پرســنلش كت و شلوار تهيه و 
توزيع كنه به طور يك شكل كه هزينه هاى سنگين و گزافى را در بر دارد كه 
معلوم نيست با كدام مدير ارتباط دارن كه اين فروشگاه كت و شلوارى پول 
كلانى به جيب خواهد زد. ممنون ميشــم از لطفتون كه اطلاع رسانى كنيد، 

حيفه به هدر دادن بيت المال. 09120008867
 كتاب«راهنماى جامع آموزش ســلامت درمدارس» ويژه معلمان مربوط 
به كارشناسى سلامت آموزش وپرورش است كه جاى جاى اين كتاب رابطه 
دختر و پسر و رابطه جنســى رابه كلى ردنمى كند، بلكه تأكيددارد:مراقب 
باشيدرابطه بدون آسيب وخطرداشته باشــيدويااگردررابطه رضايت طرفين 
وجودنداشت،تجاوزمحســوب،وقابل پيگردقانونــى اســت؛ يعنى اگررضايت 

وجودداشت،مشكلى وجودندارد. 09150001231 
 بــه عنوان عدالت،مى خواهند بنزين را يك ليتر ســهميه هرفردايرانى با 
كارت ملى،درهرروزقرار دهند!همه مردم، بويژه كودكان، بيشــتر روستاييان 
و عشاير و بسيارى از مردم بخصوص مستضعفان ماشين ندارند، پس بنزين 
را به دلالان  وقاچاقچيان مى فروشــند و باز بدتر از بد مى شود! قدس عزيز 

در اين مورد بررسى، كارشناسى و اطلاع رسانى فرماييد! 09350003156
در چندروز گذشته دراهواز تمام شارژ كارت اتوبوس ها را درسطح شهر بجز 
ايستگاه هاى اصلى اتوبوس ها جمع آورى نموده اند كه مشكلاتى براى مردم 
فراهــم نموده اند،  مضاف برآن مردم موظف شــده اند كار ت هاى خود را به 
زبالــه دان بيندازند و به جايش مبلغ 5000تومــان پرداخت نمايند تا يك 
كارت جديداتوبوس دريافت كنند. مراتب جهت اطلاع شــوراهاى شهرها و 
شــهرداران، بويژه كلانشهرها جهت كپى كردن وكسب درآمد براى بعضى ها 

به عرض رسيد. 09150001735 
 در رابطه بابيمه شــخص ثالث اگه ماشين به كسى كه اسمش تو فهرست 
نيســت وفقط گواهينامــه داره بديم وخدانكرده تصــادف كنه تكليف چيه 

آيابايد خسارت راخودش بده يابيمه. 09150001735

 اين طاعون همه را خواهد كشت
مدت هاست هر شبكه رســانه ملى را كه ببينيد، 
برمى خوريــد با برنامه هاى متعددى كه به شــما 
مى گويند فلان عدد را به فلان كد بفرستيد و مثلاً در 
پيش بينى بازى هاى تيم ملى شركت كنيد و هزاران 
جايــزه ببريد. من مثال ورزشــى زدم، اما مختص 
برنامه هاى ورزشى هم نيســت. در هر شبكه اى و 
هر وضعيتى ممكن است اين رويه را شاهد باشيد. 
چيزى كه اغلب در اين برنامه ها كه برخى بســيار 
هم پربيننده هستند و دست بر قضا همين برنامه ها 
نيز بيشتر براى اين منظور هدف گذارى مى شوند، 
آن است كه اغلب اين عضويت ها براى شما خالى 
از هزينه نيست. حالا گاه مستقيم و روزانه مبلغى 
از شــما كسر مى شود و گاه به طرق ديگر اين پول 
را از شما مى گيرند. در بيشــتر موارد هم حرف از 
يك اصطلاح دهان پركن با عنوان «سرويس ارزش 

افزوده» است.
بگذاريد كمى به گذشــته برگرديم. رســانه ملى 
بودجه اش در سال هاى نه چندان دور به حدى بود 
كه بتواند چــرخ خودش را بچرخاند؛ به طورى كه 
حتى بخش آگهى آن، گزينشى آگهى مى گرفت و 
هر كالايى را تبليغ نمى كرد. دقت كنيد تنها قصد 
شــرح مسيرى را دارم كه ما را به امروز رسانده و نه 
لزوماً ارزش گذارى هر يك را. كم كم در بســيارى 
موارد، بدون دليل و كارشناســى نشده، بر كميت 
شبكه ها به طور چشمگيرى افزوده شد و پيامدش 
خرج بسيار و دخل اندك. بعد گفتند اگر ما خيلى از 
آگهى ها را نگيريم، مى روند در شبكه هاى آن ورآبى 
و اســتدلال هاى ديگرى كه برخى هم درست بود. 
بنابراين انبوهى آگهى ها از راه رسيدند. كار تا آنجا 
پيش رفت كه در هر برنامه اى يك بسته دستمال 
كاغذى يا ماكارونى يا كاســه، بشــقاب و قابلمه و 
امثالهم نيز در كنار مجرى بود و ضمن اجرا، اين ها 
هم تبليغ مى شــدند. بعد كار به تبليغ مستقيم و 
غيرمستقيم كالاها و خدمات در برخى سريال هاى 
پرمخاطب و حتى برنامه هايى چون ماه عسل رسيد 
كه خود با هدف  شــرح قبح چنين شيوه هايى از 

تبليغ، بنيان گذاشته شده بودند.
بارى كار حتى به تبليغاتى ترسناك در برنامه هاى 
كودكان و نونهالان رسيد. اما در سمت ديگر مسائلى 
رخ داده بود و بودجه رســانه ملى همچنان كفايت 
نمى كــرد. مديريت هاى جديــدى آمدند و برخى 
شــبكه ها را تعطيل و برخى صرفه جويى ها را آغاز 
كردند. اما در صحراى كمبود بودجه، يك شــيوه 
تبليغ با عنوان «سرويس ارزش افزوده»، نظير آبى 
خنك به داد انبوه شبكه ها و برنامه هاى صدا و سيما 
رسيد. شبكه هاى تعطيل شده دوباره كركره ها را بالا 
كشيدند. برنامه هاى پرزرق و برق برگشتند. برخى 
مى گفتند مى خواهنــد روى قبض برق پولى براى 
تلويزيون از مردم كم كنند، اما اين خبر بشــدت 
مخالفت هايى را به دنبال داشت و بنابراين طراحان 
آن فورى عقب نشستند و اين بار رويه اى ابداع شد 
كه خود مخاطب دو دستى اين مبلغ را به شوق برنده 
شدن در قرعه كشى تقديم كند. من فقيه نيستم و 
سر آن هم ندارم كه نظير برخى منتقدان دلسوز اما 
عصبانى رسانه ملى، آن را به تعبير آن ها «كازينوى 
ملى» بنامم. اما اين رويه چرخش مالى در سازمانى 
كه بناست ويترين و مبلغ آسمانى ترين و پاك ترين 
آرمان هاى انقلاب ما باشد و به تعبير بزرگان، دانشگاه 
نسل هاى بعدى، آيا صحيح است و كارشناسى هاى 
لازم در خصوص آن به عمل آمده است؟ آيا متوجه 
تأثيرات اين شيوه در ميان عامه مردم هستيد؟ دقت 
كرده ايد متعاقب اين رفتار و مشروعيت بخشيدن به 
آن، در رسانه ملى، در رسانه اى عظيم تر از آن، يعنى 
فضاى مجازى، آشكارا مجوز سايت هايى صادر شده و 
سامانه هايى فعالند كه آن ها را ديگر مى توان مصداق 
قمار و همان كازينو دانست؟ حيرت نمى كنيد اگر 
بگويم تبليغ اين ســامانه ها گاه حتى در برخى از 
ارزشى ترين رسانه هاى مجازى نيز وجود دارد! آخر 
اين خط كجاســت؟ پيشتر حداقل استدلال گول 
زننده و همان كلاه شــرعى آن بود كه از تبليغات 
كالاها پول درمى آوريم و ســريال هاى فاخر فلان و 
بهمان مى سازيم و... اما امروز نتيجه برنامه هاى ارزش 
افزوده اى را داريم مى بينيم. چرا كســى در باتلاقى 

چنين آشكار احساس خطر نمى كند؟
به خدا قسم مى دانم عمده اين مشكلات به نداشتن 
بودجه كافى، عدم حمايت دولت، هزينه هاى سنگين 
رســانه ملى و غيره بازمى گردد، امــا آيا وجود اين 
سختى ها و مصايب، دليل كافى براى توسل به شيوه 
موجود است؟ فكر كرده ايد مخاطب دهه 60 و 70 و 
80 شما با آن نوع برنامه ها شده نسل موجود كه همه 
نسبت به آسيب هاى فرهنگى كه تهديدش مى كند 
واقفيم، پيش بينى كنيد، مخاطب و نسل موجود اين 
برنامه هاى شما دچار چه آفت هايى خواهند شد؟ آن 
هم در كنــار فضاى مجازى كه عملاً كنترل آن از 
دست همه خارج شده و هيچ كس هيچ برنامه اى 
براى آن ندارد. مگر نه آنكه بســيارند شــبكه هاى 
تلويزيونى خبرى و غيرخبرى كه با يك شبكه، اما 
حرفه اى، جهان را به تسخير خود درآورده اند، چرا ما 
موفقيت را در كميت مى بينيم؟ چرا كسى از آغاز به 
فكر كار مشابه در فضاى مجازى و تسخير آن رسانه 
فراگير نبود كه صدها برابر ارزان تر از سيستم صدا و 
سيما مى توان در آن برنامه ساخت و تا اقصى نقاط 
ايران و جهان نيز عرضه كرد؟ چرا كسى فكر تازه اى 
ندارد جز اينكه هر روز يك هنرپيشه و ورزشكار و 
خلاصه آدم مشــهور جديدى را به بهانه اى بياورند 
جلوى دوربين و بى آنكه مهم باشد چه مى گويند، 
فقط اين را مرتب مردم بشنوند كه فلان عدد را به 
فلان شماره بفرستيد و در قرعه كشى هاى بهمان 
ما شركت كنيد. باور كنيد اين طاعون همه شما را 
خواهد بلعيد و آنچه شده را نيز خاكستر كرده و بر باد 

خواهد داد، كما اينكه مى بينيد تاكنونش را!

صداى مردم   

خبــــــر

همكارى آلمان و آمريكا در تحريم ايران
اخبار: سفير آمريكا در برلين مدعى شده 
آمريــكا از ديگر همپيمانــان اروپايى اش 
انتظــار دارد مانند آلمــان در برخورد با 
ايران عمل كنند؛ چرا كه دولت آلمان روز 
گذشته اجازه كار را از شركت هواپيمايى 
ماهان گرفته است. هايكو ماس وزير امور 
خارجى  آلمان هم ديروز تحريم ماهان را  
به ســبب جابه جايى تجهيزات نظامى با هواپيما هاى اين شركت، و «براى منافع 
ملى و حفظ امنيت آلمان» خواند. او مدعى شد برلين در آينده هم اگر باز حمايت 

از تروريسم ببيند واكنش نشان مى دهد. 

پوسته حصر، آشنا را به دردسر انداخت
 فارس: جعفرى دولت آبادى، دادستان تهران گفت: در خصوص حصر اخبارى 
در رســانه ها منتشر مى گردد كه صحت آن بايد توسط دبيرخانه شوراى امنيت 
ملى تأييد شــود. دادستان تهران با اشاره به اظهارات يك مقام دولتى مبنى بر 
اينكه «از حصر پوسته اى باقى نمانده است»، از مسئولان خواست كه متناسب 
با جايگاه و مســئوليت خود اظهار نظر كنند. وى با بيان اينكه حصر باقى است 
و پوســته آن نيز نشكسته اســت، اظهار كرد: هر زمان اين پوسته شكست، از 
ســوى مراجع مربوط اعلام خواهد شــد و مطبوعات اخبار حوزه حصر را صرفاً 
پس از تأييد دبيرخانه شوراى امنيت ملى كشور منتشر نمايند. دادستان تهران 
اعــلام كرد در مورد گوينده اين مطلب كيفرخواســت صادر و پرونده به دادگاه 

ارسال شده است.

جلسه هيئت نظارت درباره نماينده ملكان چه شد؟
ايسنا: عليرضا ســليمى، نماينده مجلس در توضيح جلسه هيئت نظارت بر رفتار 
نمايندگان براى بررسى ادعاهاى مطرح شده در فضاى مجازى در خصوص اتهاماتى 
به نماينده ملكان از سوى يك خانم گفت: «ديروز هيئت نظارت در اين باره جلسه اى 
را با آقاى خدادادى برگزار كرد كه هنوز اصالت صوت پخش شــده براى ما مشخص 
نيست، البته كه در حال پيگيرى اين موضوع هستيم. از طرف ديگر مدركى به دست 
ما رسيده كه يكى از خانم ها قصد اخاذى از آقاى خدادادى را داشته و اعلام كرده بايد 
500 ميليون به حسابش واريز شود كه اگر اين اتفاق رخ ندهد آبروى اين نماينده را 
مى برد. آقاى سلمان خدادادى پس از ارائه توضيحات گفت كه مى خواهد در اين باره 
به قوه قضائيه شكايت كند». چندى پيش در فضاى مجازى مطالبى به همراه صوت 
يك خانم منتشر شد كه در آن اتهام سوء استفاده جنسى را عليه خدادادى نماينده 

ملكان مطرح مى كرد.

رزمايش قطع اينترنت در ايران
تسنيم: تمام ســرويس هاى مبتنى بــر كارت در تاريخ 1397/11/7 از ساعت 
10 تا 12 به مدت دو ســاعت قطع خواهد بــود و پس از پايان رزمايش تمامى 
ســرويس ها به حالت عادى خود باز خواهند گشــت. گفتنى اســت نامه يكى 
از شــركت هاى ارائه دهنــده درگاه پرداخــت اينترنتى حاكى از آن اســت كه 
بزودى «رزمايش قطع اينترنت» به صورت مكرر در كشــور برگزار خواهد شد تا 

ميزبانى هاى داخلى و ميزان اتكا به اينترنت كاهش يابد.

اسماعيل بخشى اسنادى درباره شكنجه شدنش به 
نمايندگان ارائه نكرد

خانه ملت: على مطهرى، نايب رئيس مجلس شــوراى اسلامى، ديدار با اسماعيل 
بخشى در مجلس را يادآور شد و افزود: اسماعيل بخشى، مدعى است كه مورد شكنجه 
قرار گرفته اســت، اما وزارت اطلاعات مى گويد وى با مأموران درگير و به نوعى زد و 
خورد بين آن ها صورت گرفته است. اسماعيل بخشى در راستاى اين ادعا، اسنادى به 

نمايندگان ارائه نكرد، در مجموع قوه قضائيه مكلف به قضاوت نهايى است.

رد فعاليت مجدد كانال هاى منتسب 
به رهبر انقلاب در پيام رسان تلگرام

فارس: يك مقام مســئول در دفتر حفظ و نشر آثار رهبر انقلاب اسلامى با اشاره به 
فعاليت برخى كانال هاى فعال در پيام رسان تلگرام با عناوينى مانند «رهبر انقلاب» و...، 
انتساب اين كانال ها را به دفتر حفظ و نشر آثار حضرت آيت االله خامنه اى رد كرد. همان 
طور كه قبلاً اعلام شده، دفتر حفظ و نشر آثار رهبر انقلاب در تاريخ 29 فروردين سال 
جارى با صدور اطلاعيه اى همه فعاليت هاى خود را در پيام رسان تلگرام خاتمه داده و 

از آن تاريخ هيچ گونه فعاليتى در اين پيام رسان ندارد.

تفكيك وزارتخانه ها از اولويت هاى دولت خارج شد
اخبار: پس از آنكه از مهر ماه طرح تفكيك وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعى 
به دليل مخالفت مجلس از دســتور كار دولت خارج شده بود، حالا دولت رسماً 
نامه اســترداد لايحــه را تقديم مجلس كرده تا ديگر ضرورتى به بررســى اين 

لايحه نباشد.

شماره پيامك: 30004567

دانشجويان دانشگاه تهران در نامه اى خواستار شدند

دبير شوراى عالى امنيت ملى در مصاحبه با فصلنامه مطالعات سياست خارجى تهران:

دولت و مجلس به كارشكنى هاى وزير نفت واكنش نشان دهند

تحريم به هيچ عنوان ابزارى براى مذاكره  مجدد نخواهد شد

خبر

خبر

اخبار: مركز مطالعات انجمن اسلامى دانشجويان مستقل دانشگاه 
تهران در نامه اى به رئيس جمهور و رئيس مجلس با توجه به كارشكنى 
وزارت نفت در مسير عرضه نفت در بورس، خواستار اين شدند كه عزل 
وزير نفت در دستور كار دولت و مجلس قرار بگيرد. در بخشى از اين 
نامه آمده است: «با اعمال تحريم هاى نفتى آمريكا، ميزان صادرات نفت 
كشور با افت شديدى مواجه شده است و با توجه به وابستگى بودجه 
دولت به درآمدهاى نفتى، كسرى بودجه دولت در سال آينده بسيار 
محتمل به نظر مى رسد كه در اين صورت تبعات سنگينى بر اقتصاد 
كشور خواهد داشت. دراين بين يكى از راهكارهاى موجود خنثى سازى 
تحريم هاى نفتى؛ عرضه نفت در بورس و استفاده از توانمندى بخش 
خصوصى در صادرات نفت اســت». به گفته اين مركز «ايجاد يك 
ساختار مجزا و برقرارى ثبات در بازار ايجاد شده، علاوه بر پاسخگويى 
به نياز شركت هاى خصوصى فعلى مى تواند زمينه  جذب شركت ها 
و تجار نفتى ديگر را نيــز فراهم كند و بدين صورت قدم به قدم افت 

صادرات نفت كشور ناشى از تحريم هاى نفتى جبران شود».

 چرا بورس نفت بهترين راهكار است؟
اين نامه ادامه مى دهد: «بررسى هاى كارشناسى نشان مى دهد كه 
سازوكار شفاف و رقابتى بورس، بهترين ساختار ممكن براى فروش 
نفت ايران از مسير شبكه  مويرگى شركت هاى خصوصى است. در 

اين سازوكار به دليل شفافيت موجود براى نهادهاى نظارتى و وجود 
ضابطه اى مشخص براى خريداران بخش خصوصى امكان بروز رانت 
و فساد و زدوبندهاى دلالانه وجود نداشته؛ همچنين سازوكار رقابتى 
بورس موجب مى شود كه نفت كشور به بالاترين قيمت ممكن به 
فروش برسد. همچنين در اين سازوكار طبق ضوابط مشخص تضامين 
لازم براى بازگشت پول محموله هاى فروخته شده از خريداران گرفته 
مى شــود و بدين صورت بازگشت بهاى نفت فروخته شده به خزانه، 
قطعى و مسلم است». به گفته اين دانشجويان «شواهد نشان مى دهد 
كه مجموعه وزارت نفت با همراهى شــخص وزير نفت كارشكنى 
بى سابقه اى در مسير اجراى اين راهكار ضدتحريمى انجام مى دهند. 
اخبار رسمى و غيررسمى حاكى از آن است كه وزارت نفت با ايجاد 
يك سازوكار موازى با بورس انرژى و با راه اندازى اتاق تاريك درصدد 
اســت تا مانع ورود شركت هاى خصوصى به سازوكار بورس شده و 

بدين ترتيب اجراى اين راهكار ضدتحريمى را بى فايده نشان دهد».

 پيشنهاد لابى گرانه وزارت نفت با اتاق تاريك
اين نامه ادامه مى دهد: «راه اندازى اتاق تاريك موجب مى شود كه نفت 
كشور با اعطاى تخفيفات كلان و با لابى گرى و زدوبندهاى دلالانه 
به برخى مشتريان خاص داده شود. تجربه دوره  قبلى تحريم ها نشان 
مى دهد كه فروش نفت در اتاق تاريك نه تنها موجب رانت و فســاد 

گسترده اى مى شود؛ بلكه در آخر پول محموله هاى نفتى فروخته شده 
نيز به كشور بازنمى گردد؛ اما نكته  حائز اهميت اينكه فروش نفت در 
اتاق تاريك در عمل به معناى پشت پا زدن به عرضه نفت در بورس 
است، زيرا متقاضيان بخش خصوصى بين دو ساختار موجود، ترجيح 
مى دهند كه نفت را با اعطاى تخفيفات كلان دريافت كنند تا در يك 
سازوكار رقابتى و ضابطه مند. شايان  ذكر است كه موازى كارى وزارت 
نفت و فروش نفت در اتاق تاريك نه  تنها كمكى به فروش نفت كشور 
نمى كند، بلكه اجراى راهكار ضدتحريمى عرضه نفت در بورس نيز به 

شكست مى انجامد».

 مسئولان وزارت نفت به دنبال مذاكره با آمريكا
اين نامه در پايان هشــدار مى دهد: «در حال حاضر از گوشه و كنار 
اخبارى به گوش مى رسد كه مسئولان وزارت نفت با پمپاژ نااميدى 
و با اعلام به بن بست رسيدن كشور، سخن از مذاكره با آمريكا براى 
كاهش تحريم هاى نفتى به زبان  آورده و به معافيت هاى آمريكا دل 
خوش كرده اند؛ درحالى كه وضعيت كنونى كشور حاصل بى تدبيرى و 
ناكارآمدى آنان در مجموعه  وزارت نفت است و كليد حل مشكل نيز 

در داخل كشور و استفاده از ظرفيت هاى داخلى است».

فصلنامه مطالعات سياســت خارجى تهران: دريابان على 
شمخانى، دبير شــوراى عالى امنيت ملى كشورمان در گفت وگو 
بافصلنامه مطالعات سياست خارجى تهرانگفت: با خروج آمريكا از 
برجام وارد مرحله  جديدى شده ايم كه ترامپ تصور مى كند با فشار 
اقتصادى قادر است خواسته نامعقول و سلطه طلبانه خود را بر مردم 
ايران تحميل كند. او بايد بداند كه ملت ايران ملتى توانمند است و 
ظرفيت هاى عظيمى  براى عبور از اين مرحله در اختيار دارد. ما از 
عزت خود در برابر زورگويى ترامپ كوتاه نمى آييم؛ اين پيام روشن 
دولت ايران به كاخ سفيد است؛ تحريم به هيچ عنوان ابزارى براى 
مذاكره  مجدد روى مسائلى كه توافق شده است، نخواهد بود. آمريكا 
در آزمون برجام مردود شد، از اين رو ايران نمى تواند در هيچ حوزه  
ديگرى به آن ها اعتماد كند؛ مذاكره با آمريكا بى فايده است. ما بيش 
از اين اجازه نداريم كه فرصت ملت ايران را صرف روندهاى بى حاصل 
كنيم. ملت ما كه با هوشيارى توانسته است تمام كارشكنى هاى كاخ 
سفيد در 40 سال گذشته را خنثى كند، در اين دوره نيز با اتكا به 
ظرفيت هاى داخل، توطئه  آمريكا را با شكست مواجه خواهد كرد. 
بدعهدى آمريكا در برجام به بى انضباطى در نظام بين الملل دامن 
زده و بيشتر از آنكه جمهورى اسلامى ايران را متضرر كند، به جايگاه 

اين كشور در جامعه  جهانى آسيب رسانده است. سياست تاجرمآبانه 
ترامپ در حوزه هاى بين المللى به افت جايگاه آمريكا منجر شده و 
بعيد مى دانم رهبران آمريكايى بتوانند از چالش هاى به وجود آمده از 

رهگذر اين اشتباه تاريخى ترامپ براحتى عبور كنند. 

 اروپا بداند معطل آن ها نخواهيم ماند
واكنش كشــورهاى اروپايى پس از خروج آمريكا از برجام 
ايــن بود كه ايران حــق مقابله به مثــل را دارد، ولى از ما 
درخواست داشــتند كه اين كار را نكنيم و به توافق پايبند 
بمانيم. آن ها گفتند ما شرايط اقتصادى را براى شما فراهم 
مى كنيــم كه البته جمهورى اســلامى  ايــران چندان اين 
موضوع را باور نداشــت، ولى پذيرفتيم تــا به اروپا فرصت 
بدهيم نشــان دهد توان تصميم گيرى مستقل از آمريكا را 
دارد. ما مى خواستيم مسير ديپلماسى و گفت وگو باز بماند. 
در مــورد اصل برجام هم بايد بگويــم، هيچ گاه براى نقض 
برجام پيشــگام نبوده و نخواهيم بود، اما اقدام ترامپ سبب 
افزايش قدرت و توان جمهورى اسلامى ايران در عرصه هاى 
ديپلماتيك شــده اســت. اروپا هم اگر در پرداخت هزينه  

حفظ برجام مردد اســت، بايد بداند كه ايران معطل آن ها 
نيز نخواهد ماند. فرض ما در عمل اين است كه اروپا حاضر 
نيست ريسك خود را در برابر آمريكا افزايش دهد؛ بنابراين 
تلاش مى كنيم مشكلات كشور را با اتكا به توان ملى سامان 
بخشيم. آن ها نبايد انتظار داشته باشند كه ما از حقوق خود 
و امكاناتى كه برجام براى عمل متقابل در اختيار ما گذاشته 

است، صرف نظر كنيم.
سياســت هاى منطقه اى ايران بدون شك برگ برنده ما در 
تأمين امنيت ملى خودمان و منافع پايدار كشورهاى منطقه 
اســت. ما امنيت ملى خود را در راســتاى منافع بلندمدت 
كشــورهاى منطقه و گســترش امنيت در اين كشــورها 
تعريــف كرده ايم. بر همين اســاس دخالت در امور داخلى 
كشــورها را مردود مى دانيم و البته به كسى اجازه  دخالت 
در امور داخلى خود را نمى دهيم. براى همين با درخواست 
دولت هاى عراق و سوريه، به اين كشورها رفتيم و با داعش 

و جبهه النصره مبارزه كرديم.

در مجموع هرچند 
بنا بر اظهارات 
كارشناسان، نشست 
ورشو يك طرح 
از پيش شكست  
خورده است، 
اما اين سؤال پيش 
مى آيد كه چرا در 
چند سال اخير 
كشورهاى كم تأثير 
در فضاى بين الملل 
جسارت تهديد 
و بيان اظهارات 
كذب ضد ايرانى 
در نشست هاى 
بين المللى پيدا 
كرده اند؟

بــــــــرش

annota�on@qudsonline.ir

مشت بر سندان

محمدحسين جعفريان
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روزنامـه صبـح ايـرانآستان

 جشن عبادت 70 دانش آموز دختر در حرم رضوى برگزار شد   آستان نيوز: در اين جشن 70 نفر از دانش آموزان دختر ناحيه 4 آموزش و پرورش مشهد، روز گذشته در صحن جمهورى اسلامى حرم 
مطهر رضوى ورود به سن تكليف خود را جشن گرفتند. در اين مراسم آموزش هايى در زمينه چگونگى وضو گرفتن، نماز خواندن، رعايت حجاب، انتخاب مرجع تقليد، اصول دين و برخى از احكام تازه مكلفين در قالب 
قصه و شعر از سوى دارالقرآن الكريم حرم به دانش آموزان ارائه شد. اجراى نمايش نامه «چادر»، برگزارى كارگاه هاى برنامه سازى و بازى  و قصه خلاق از ديگر برنامه هايى بود كه در اين جشن تكليف به اجرا درآمد.

a s t a n @ q u d s o n l i n e . i r
به همت دبيرخانه نخستين جشنواره فيلم مستند «بهشت»

كارگاه «مستندسازى با تلفن همراه» 
ويژه عكاسان در مشهد برپا شد

آستان: به همت دبيرخانه نخستين 
جشــنواره فيلم مستند «بهشت» 
كارگاه آموزشــى «مستندســازى 
با تلفن همراه بــا رويكرد زيارت» 
با حضور عكاســان در مكتب هنر 

رضوان مشهد برپا شد.
 در ايــن كارگاه حميد ســبحانى 
و  عــكاس، على محمــد خانيكى 

مسعود زارعيان مستندســاز به ترتيب در محورهاى موضوعى عكس متحرك، 
ويژگى هاى دوربين گوشــى همراه در مستندســازى و هويت هنرمند در فيلم 

مستند در مدت بيش از چهار ساعت، در مكتب هنر رضوان سخنرانى كردند. 
اين كارگاه در ادامه برنامه هاى آموزشى نخستين جشنواره فيلم مستند «بهشت» 
با حضور حدود 50 عكاس جوان مشــهدى برگزار شد و مباحث آن مورد توجه 
حاضران قرار گرفت. دبير جشنواره فيلم مستند بهشت در كارگاه هويت هنرمند 
در فيلم مستند ابراز كرد: يك هنرمند در خلق اثر هنرى بايد بتواند نگاه و زبان 
شخصى خود را پيدا كند و به عبارتى فيلم شخصى خود را بسازد. براى اين منظور 

ابتدا بايد هويت خودش را به عنوان يك هنرمند پيدا كند. 
مســعود زارعيان افزود: يك اثر هنرى در ســه دسته هنر سماوى، هنر فطرى و 

نسخه سوم هستى تقسيم بندى مى شود. 
وى در ادامــه توضيحاتى دربــاره تعريف هويت و تقســيم بندى هنرمندان در 
سه دسته كلى علاقه مند و عاشــقان فعاليت هاى هنرى، هنرمندان حرفه اى و 
هنرمندان ســازنده و پيش رو و ويژگى هاى هر دسته، پرداخت خلاقانه امر واقع، 
تعريف خلاقيــت، وجوه مختلف خلاقيت بالقوه، فرايند خلاقيت(تدارك، توليد، 
تكثير و تثبيت) و لزوم انگيزش، اســتحكام، پايدارى، شناخت، توجه و ملاحظه 

براى پرورش خلاقيت محيط گلخانه اى بيان كرد. 
زارعيان با اشــاره بــه توليد 30 فيلم مســتند در حرم مطهر رضوى توســط 
مستندسازان حاضر در دومين كارگاه آموزشى فيلم سازى اين جشنواره از اقصى 
نقاط كشور كه به مدت پنج روز نيمه دوم دى ماه سال جارى در مشهد برپا شد، 
گفت: اميدوارم شــرايط لازم به منظور برگزارى كارگاه توليد فيلم كوتاه با تلفن 
همراه نيز در اين آستان مقدس، در ادامه كارگاه مستندسازى با تلفن همراه براى 

عكاسان علاقه مند فراهم شود. 

خـــبر

آستان: معاون اماكن متبركه و امور زائران آستان 
قدس رضوى اظهار كرد: پــس از پيروزى انقلاب 
اسلامى ايران، فضاى 60 هزار مترمربعى حرم مطهر 
رضوى به بيش از يك ميليون مترمربع افزايش پيدا 
كرد و مهم ترين رويكرد اين مجموعه معنوى رفاه و 
امنيت زائران است. سيدخليل منبتى روز گذشته در 
نشست خبرى در تشريح عملكرد 40 ساله معاونت 
اماكن متبركه و امور زائران آســتان قدس رضوى 
در ســه سال اخير اظهار كرد: معمارى هايى كه در 
فضاهاى ســطحى و زيرسطحى انجام شده حاصل 
زحمات خادمان آستان قدس رضوى در دوره هاى 
مختلف اســت.وى افزود: با انتصاب حجت الاسلام 
والمسلمين ســيدابراهيم رئيسى به عنوان توليت 
جديد آســتان قدس رضوى، تغييــرات زيادى در 
حرم مطهر رضوى صورت گرفته و تمام مجموعه ها 
تلاش دارند تا بهترين خدمات رفاهى و آسايشى را 

به زائران و مجاوران ارائه دهند.
معاون اماكن متبركه و امور زائران آســتان قدس 
رضــوى بيان كرد: بحث اســكان زائران مهم ترين 
موضوعى بود كــه در معاونت اماكن به طور جدى 
پيگيرى شد تا با پيش بينى فضا و امكانات، مسافران 
كم بضاعتــى كه توانايــى مالى براى اســتقرار در 
ميهمانپذيرها يا محلى براى اقامت در مشهد ندارند 
و شب را در اطراف حرم مطهر رضوى مى گذرانند، 

در اين اماكن استراحت شبانه داشته باشند.
وى با بيان اينكه در ايام تابستان هر شب 2500 زائر 
در اين اماكن اســكان داده شدند، افزود: همچنين 
براى رفع خســتگى زائران دو محل در رواق شيخ 
طوسى و شيخ حر عاملى حرم مطهر رضوى در نظر 
گرفته شده تا زائران به صورت جداگانه بتوانند در 

اين دو محل به استراحت بپردازند.

منبتى اظهار كرد: حســب تأكيدها و رهنمودهاى 
توليت آســتان قدس رضوى و در راستاى تكريم 
زائران بارگاه ملكوتى امام هشــتم(ع) در ايام نوروز 
روزانه40 هزار غذاى گرم در مبادى ورودى شــهر 
مقدس مشــهد در ميان زائران بارگاه مقدس امام 

رضا(ع) توزيع  شد.

 پذيرايى از 19 ميليون زائر 
در ميهمانسراى حضرت رضا(ع)

منبتى با بيان اينكه در گذشته ميهمانسراى قديم 
پذيــراى روزانه 1500 زائر بود كه با اضافه شــدن 
ميهمانسراى غدير اين ظرفيت به روزى 20 هزار و 
در برخى ايام تا 70 هزار نفر افزايش يافت، ادامه داد: 
با پيگيرى هاى فراوان و با كمك خيران ميهمانسراى 
غدير تجهيز و راه اندازى شــد و در سه سال اخير 

بيش از 19 ميليون غذا پخت و توزيع شــده است.
وى با اشاره به راه اندازى سامانه الكترونيكى ثبت نام 
غذاى حضرتى موسوم به «رضوان» اظهار كرد: در 
راستاى ايجاد فرصت برابر جهت بهره مندى تمامى 
زائران امام رئوف(ع) از غذاى متبرك ميهمانسراى 
حضــرت رضا(ع)، با ايجاد تحــول در روش توزيع 
دعوتنامه، كد ملى هر فــرد را مبناى توزيع غذاى 

حضرتى قرار داده ايم.
وى افــزود: در اين طرح هر شــخص با وارد كردن 
كد ملى خود مى تواند حداقل يك بار در ســال به 
همراه چهار نفــر از اعضاى خانواده، ميهمان خوان 
پربركت حضرت رضا(ع) شــده و از غذاى متبرك 

بهره مند شوند.
معاون اماكن متبركه و امور زائران بيان كرد: از سال 
گذشــته و با همكارى آموزش و پرورش خراسان 

روزانــه بين 4000 تا 5000 دانش آموز براى صرف 
صبحانه به ميهمانســراى حضرت رضا(ع) مشرف 
مى شــوند كه اين اقدام تأثير زيادى در شخصيت 

آينده سازان كشور دارد.
وى توزيع 100 هزار غذاى سبك در ميان صفوف 
نمــاز و پذيرايى از 14 هزار روزه دار در ســفره هاى 
اكرام رضوى را از ديگر اقدامات شاخص اين معاونت 
ذكــر كرد و گفت: توزيــع 1500 وعده غذاى گرم 
پنجشــنبه هر هفته و پخت و توزيع روزانه 5000 
هزار كاسه آش نذرى در حاشيه شهر مشهد بويژه 
در مدارس از ديگر اقدامات اين معاونت در راستاى 

محروميت زدايى و تكريم مجاوران است.

 تصميم گير نهايى در خصوص پاركينگ هاى 
حرم مديريت شهرى است

منبتــى بيان كرد: بــا توجه به جلســات متعدد 
كارشناســى كه بين مديريت شــهرى، نيروهاى 
امنيتى و آســتان قدس رضوى برگزار شده، حذف 
پاركينگ هاى زيرگذر حرم مطهر در آينده نزديك 
در دســتور كار قرار گرفته كه كاهش بار ترافيكى 
اطراف حــرم مطهر از مهم ترين نتايــج اين اقدام 

خواهد بود.
وى بــا بيان اينكه حرم مطهــر رضوى بايد مقصد 
زيارت باشــد نه معبر، تصريح كرد: آســتان قدس 
رضوى سال هاســت آمادگى خود را براى همكارى 
با شــوراى ترافيك، اســتاندارى خراسان رضوى و 
شهردارى مشهد در جهت حل معضل گره ترافيكى 

اطراف حرم مطهر اعلام داشته است.
وى افزود: مديريت شــهرى و نيــروى انتظامى و 
امنيتى استان خراســان رضوى درخواست حذف 
زيرگــذر را بــه دلايل ترافيكى دارنــد، با توجه به 

گزارش ســازمان ترافيك مشهد، 75 درصد زائران، 
پياده به حرم مطهر رضوى مشــرف مى شــوند و 
بنابراين زائــر در اين قضيه صدمــه نخواهد ديد. 
همچنين در گزارش ديگرى مشــخص شد بيش 
از 85 درصد ماشين هايى كه در پاركينگ ها پارك 
مى شــوند، نمره مشهد هستند. در گزارش ساعات 
توقف ماشــين ها در پاركينگ نيز شايد بيشتر اين  
خودروها بيش از 8 تا 12 ساعت توقف دارند و پس 
از بررسى مشخص شد اين وسايل متعلق به كسبه 

اطراف حرم است.
وى با بيان اينكه تصميم گيرى نهايى در اين موضوع 
به عهده مديريت شهرى است، افزود: بايد شهردارى 
محترم نسبت به ساخت پاركينگ هاى مناسب اقدام 
نمايد و از سويى نيز با افزايش وسايل نقليه عمومى 

نسبت به جابه جايى زائران سالمند اقدام كند.

 برگزارى نماز جمعه در رواق ها
وى با اشــاره به اينكه شــعار آستان قدس رضوى 
ارائه بهترين خدمات براى زائران اســت اظهار كرد: 
با حضور توليت جديد شاهد تحولاتى در حرم مطهر 
بوده ايم به همين منظور ســعى شد تا حد امكان 
نمازهاى جمعه در رواق ها برگزار شــود و مردم از 

گرما و سرما در امان باشند.
منبتى با بيان اينكــه در اماكن متبركه بيش از 
120 فرايند خدمتى در بحث امنيتى، بهداشتى، 
پذيرايى و انتظامات صورت مى گيرد گفت: ايجاد 
رمپ در فضاى رواق ها، جابه جايى پنجره فولاد، 
افتتاح رواق حضرت زهرا(س)، ايجاد كفشدارى 
بانوان و عطرافشانى با پايه گياهى متناسب با هر 
فصل از ديگر اقداماتى بــوده كه صورت گرفته 

است.

معاون اماكن متبركه و امور زائران آستان قدس رضوى در نشست خبرى:

رفاه و امنيت زائران مهم ترين رويكرد آستان است

به همت دبيرخانه نخستين 
جشــنواره فيلم مستند «بهشت» 
كارگاه آموزشــى «مستندســازى 
با تلفن همراه بــا رويكرد زيارت» 
با حضور عكاســان در مكتب هنر 

 در ايــن كارگاه حميد ســبحانى 
و  عــكاس، على محمــد خانيكى 
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با اين همه لطف قدردانند نشدند     آن عده كه جزو زائرانت نشــدند 
آن قدر كه سرگرم چپاول هستند  محروم شــدند و ميهمانت نشدند
 سيد ابوالفضل عصمت پرست

آستان نيوز: رئيس سازمان كتابخانه ها، موزه ها و مركز اسناد 
آســتان قدس رضوى در نشســت مديران فرهنگى ايالت سند 
پاكستان و سازمان كتابخانه هاى آستان قدس رضوى گفت: در 
راستاى حفاظت، نگهدارى و ديجيتال سازى نسخ خطى آمادگى 
داريم با كتابخانه ها و مراكز فرهنگى كشــور پاكستان همكارى 
كنيم.هيئتى از مديران و معاونان فرهنگى ايالت سند پاكستان 
كه جهت حضور در دوره آموزشى مرمت و نگهدارى نسخ خطى 

به ايران آمدند، از موزه قرآن و كتابخانه مركزى آســتان قدس 
رضوى بازديد به عمل آوردند.اين هيئت، پس از بازديد از كتابخانه 
مركزى آستان قدس رضوى، در نشستى با حضور سركنسولگرى 
پاكستان در مشهد، رئيس سازمان فرهنگ و ارتباطات اسلامى 
و رئيس سازمان كتابخانه ها، موزه ها و مركز اسناد آستان قدس 
رضوى در راســتاى همكارى هاى فرهنگــى و ايجاد تفاهمنامه 

همكارى بحث و تبادل نظر كردند.

در اين نشست، رئيس سازمان كتابخانه ها، موزه ها و مركز اسناد 
آستان قدس رضوى ضمن خير مقدم به ميهمانان، به معرفى اين 
سازمان پرداخت. مجتبى بذرافشان مقدم با بيان اينكه سازمان 
كتابخانه ها، موزه ها و مركز اسناد آستان قدس رضوى داراى بيش 
از 100 هزار مترمربع مســاحت اســت خاطرنشان كرد: در اين 
سازمان بيش از 4 ميليون جلد كتاب چاپى و 110 هزار نسخه 

كتاب خطى نگهدارى مى شود. 
وى از كتابخانه ديجيتال با 8 ميليون و 200 هزار نسخه نام برد 

و اظهار داشت: در مركز اسناد اين سازمان، بيش از 13 ميليون و 
500 هزار برگ سند تاريخى و 2 ميليون نسخه نشريات ادوارى 

به زبان هاى مختلف نگهدارى مى شود. 
رئيس ســازمان كتابخانه ها، موزه ها و مركز اسناد آستان قدس 
رضوى به چهار موزه و 16 گنجينه تاريخى سازمان اشاره كرد و 
اظهار داشت: كتابخانه مركزى آستان قدس رضوى با 28 هزار و  
800 متر مربع مساحت، ساليانه بيش از يك ميليون و 700 هزار 

نفر مراجعه كننده دارد.

اعلام آمادگى آستان قدس رضوى براى ديجيتال سازى نسخ خطى پاكستان
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اقتصاد روزنامـه صبـح ايـران

آمادگى 110 شركت كوچك اروپايى براى مشاركت در طرح هاى نفتى ايران   رئيس انجمن سازندگان تجهيزات صنعت نفت از آمادگى 110 شركت كوچك و متوسط اروپايى براى حضور در طرح هاى 
صنايع نفت و گاز ايران خبر داد و گفت: مشاركت اروپايى ها در طرح هاى توسعه صنعت نفت نيازمند برقرارى كانال مالى بين ايران و اروپاست. رضا خياميان افزود: بهترين كارى كه در شرايط حاضر مى توانيم انجام 

دهيم و پيشنهاد آن به رئيس جمهور داده شده، اين است كه شركت هاى كوچك و متوسط ايرانى با شركت هاى كوچك و متوسط اروپايى طرح هاى نفت و گاز را مشتركاً پيش ببرند. 

e g h t e s a d @ q u d s o n l i n e . i r
اتاق بازرگانى و اصناف طرح تأمين و توزيع كالاهاى 

اساسى را تهيه كردند 
طرح مشترك اتاق بازرگانى و اصناف براى تأمين و توزيع ارزاق و كالاهاى اساسى 
و ضرورى مورد نياز مردم با مصوبه شــوراى مركزى بسيج تخصصى اتاق اصناف 
تهيه شد.غلامحسين شــافعى، رئيس اتاق بازرگانى، صنايع، معادن و كشاورزى 
ايران؛ سعيد ممبينى، رئيس اتاق اصناف ايران و غلامرضا حسن پور رئيس سازمان 
بسيج اصناف طرحى را براى تأمين و توزيع بهتر كالاهاى اساسى و ضرورى مورد 
نيــاز دهك هاى پايين جامعه تهيه كردند. واحدهاى توزيعى به معرفى اتاق هاى 
اصناف و تعاون و تصويب ستادهاى تنظيم بازار (ملى و استانى) با محدوده فعاليت، 

مسئوليت توزيع مواد اوليه و كالا را به عهده خواهند داشت.

صادرات گوجه فرنگى آزاد، تخم مرغ ممنوع شد 
گمــرك ايــران صــادرات آخال 
حبوبــات و گوجه فرنگــى را آزاد 
اعلام كرد. بر اساس مكاتبات انجام 
گرفتــه از ســوى وزارت صنعت، 
سازمان توســعه تجارت و گمرك 
كشــور، صادرات آخال حبوبات و 
گوجه فرنگى آزاد شد و در مقابل 
صادرات كاغذ و كارتن بســته بندى، فيلم پلى استر شفاف، تخم مرغ خوراكى و 
غيرخوراكى، جوجه يكروزه، پيله كرم ابريشم، ابريشم خام، ضايعات ابريشم، نخ 

ابريشم، پشم خام، نخ و الياف پشمى تابيده شده ممنوع شد.

مصوبه خودروهاى در گمرك مانده اصلاح شد
هيئت وزيران در مصوبه اى جديد، اصلاحاتى را بر روى بخشــنامه قبلى خود در 
حوزه ترخيص خودروهاى وارداتى در گمرك مانده، انجام داد كه به اين ترتيب، 
مبنــاى زمانى ترخيص خودروها از 16 دى مــاه به 16 مرداد ماه تغيير كرد. در 
مصوبه قبلى هيئت وزيران، در تبصره بند يك آمده بود: خودروهايى كه تا تاريخ 
ابلاغ اين تصويب نامه (16 دى ماه) داراى قبض انبار بوده و با رويه بانكى تأمين 
ارز گرديده اند، با پرداخت مابه التفاوت نرخ ارز دريافتى با نرخ سامانه سنا در روز 

ترخيص، با ثبت سفارش بانكى، قابل ترخيص مى باشند. 

دو عاملى كه مانع خريد نفت ايران از سوى كره شد 
كره  مســئولان  اعلام  براســاس 
جنوبى و ايــران، روش پرداخت و 
همچنين بيمه موجب شده است تا 
كره جنوبى نتواند با وجود داشتن 
معافيت از ايران نفت بخرد؛ اما به 
نظر مى رسد اين مشكل تا حدودى 
برطرف شــده اســت. رسانه هاى 
بين المللى اعلام كرده اند كره جنوبى بعد از وضع دوباره تحريم هاى آمريكا در ماه 
دســامبر براى چهارمين ماه هيچ نفتــى از ايران نخريد.در صورتى كه پنجمين 
وارد كننده بزرگ نفت خام دنيا در ماه نوامبر يك معافيت 6 ماهه از واشــنگتن 
دريافت كرد ولى در حال حاضر كار بر روى مســائل مربوط به نوع پرداخت ها و 

مباحث مربوط به بيمه به مشكل خورده است.

دو پيشنهاد براى ادامه خصوصى سازى
وزير اقتصاد انجام كالبدشكافى موشكافانه و آسيب شناسى از خصوصى سازى هاى 
انجام شــده را براى استمرار مسير واگذارى بنگاه هاى دولتى به بخش خصوصى 
اجتناب ناپذير دانست و ارزيابى عملكرد اقدام هاى پيشين را در تدوين مسير راه 
آينده ضرورى خواند. وى واگذارى با مكانيزم ايجاد «شركت هاى تعاونى سهامى 
عام فراگير»، واگذارى مديريت و اجاره به شــرط تمليك با اســتفاده از ظرفيت 
اصل 44 قانون اساسى را از جمله پيشنهادهايى دانست كه در مدل هاى مختلف 

واگذارى از سوى كارشناسان مطرح مى شود.

واردات مسافرى گوشى آزاد شد 
تلفن  فروشندگان  اتحاديه  رئيس 
همراه از آزاد شدن واردات گوشى 
به صــورت مســافرى از دى ماه 
امســال خبر داد و گفت : بر اساس 
وعده و قول مسئولان مقرر شد تا 
موبايل هاى وارداتى توقيف شــده 
آزاد شوند و بر اين اساس در اواخر 
هفته  جارى يا هفته  آينده اين محصولات عرضه مى شوند. ابراهيم درستى گفت: 
بر اساس توافقات صورت گرفته و وعده مسئولان، قرار شد تا موبايل هاى وارداتى 
توقيف شــده نهايتاً تا اواخر هفته  جارى يا هفته  آينده در بازار عرضه شوند كه 

تعدادشان به حدود 600 هزار دستگاه مى رسد.

لايحه بودجه 98 توليدكنندگان را نگران كرده است 
رئيس خانه صنعت، معدن و تجارت ايران با اشاره به افزايش بودجه شركت هاى 
دولتى و كاهش اخذ ماليات از آن ها در سال 98، گفت: تصميم گيرى دولت در 
تدوين بودجه سال آينده، توليدكنندگان را در نگرانى قرار داده است. سهل آبادى 
افزود: دولت به جاى كوچك كردن خود مدام درصدد اعمال تصميم گيرى ها براى 
افزايش تصدى گرى خود است. در حال حاضر توليدكنندگان با تمام توان مشغول 
حفظ واحدهاى توليدى هســتند اما بايد از دولت پرسيد آيا در شرايط تشديد 

تحريم ها حمايت ويژه اى از توليدكنندگان داشته است.

سازمان «دى8» كارت پرداخت 
براى مبادلات تجارى ايجاد مى كند 

ســازمان هشت كشور در حال توســعه «دى8»، كارت پرداخت مشترك ايجاد 
مى كند، تا در مبادلات تجارى و استفاده از ارزهاى محلى كشورهاى عضو مورد 
اســتفاده قرار گيرد. ســازمان همكارى اقتصادى هشت كشور اسلامى در حال 
توســعه، «دى8» در حال كار بر روى يك سيستم كارت پرداخت است.داتو كو 
جعفر كو شعرى، رئيس اين ســازمان گفت: پس از اينكه رجب طيب اردوغان، 
رئيس جمهور تركيه خواســتار تجارت با ارزهاى محلى در ميان كشورهاى عضو 
اين سازمان شد، «دى8»شروع به كار بر روى اين موضوع كرده است. اين كارت 

به عنوان مستركارت يا ويزا كارت مورد استفاده قرار خواهد گرفت.

كشف 1/5 تن مرغ زنده در بار گچ 
مأموران گمرك موفق شدند 1/5 
تن مرغ زنده را كه تحت عنوان بار 
گچ، در حال خارج شدن از كشور 
بود، شناســايى كننــد. مأموران 
گمرك در پى تشديد بازرسى ها و 
به منظور جلوگيرى از خروج ارزاق 
عمومى مردم، پس از بازرســى از 
كاميون حامل كالاى صادراتى تحت عنوان گچ، متوجه جاســازى مرغ زنده در 
لا به لاى بار گچ و مغايرت آن با اظهارنامه شــدند و مانع از خروج سبد هاى مرغ 

جاسازى شده در زير كيسه هاى گچ در اين محموله شدند.

قيمت صعودى گوشت قرمز و سفيد 
بررسى جزئيات شاخص كالا و خدمات در دى ماه نشان مى دهد، آهنگ افزايش 
قيمت ها در دى ماه نسبت به ماه هاى گذشته كند شده، اما قيمت گوشت قرمز و 
سفيد همچنان سير صعودى دارد. نرخ تورم سال منتهى به دى ماه 97 به 20.6 
درصد و نرخ تورم نقطه به نقطه نيز به 39.6 درصد رسيد. بالاترين ميزان افزايش 
قيمت نســبت به ماه قبل در بخش خوراكى ها و آ شاميدنى ها مربوط به گوشت 
قرمز و ســفيد اســت كه با 9,8 درصد افزايش روبه رو بوده است. «شير، پنير و 
تخم مرغ»، «روغن ها و چربى ها»، «ميوه و خشكبار» و «سبزيجات» رشدى كمتر 

از يك درصد را ثبت كردند.

خبر

 گروه پژوهشى اقتصاد  سومين عرضه 
نفــت خام در بورس انــرژى بر خلاف دو 
عرضه پيشــين بــدون مشــترى ماند تا 
بسيارى از كارشناسان، مصوبه شوراى عالى 
هماهنگى اقتصادى براى فروش نفت در 
اتاق تاريك را به عنوان مهم ترين دليل اين 

پيشامد معرفى كنند.
بورس انرژى ايران در حالى در ســومين 
مرحله از عرضه  نفت خام در نخستين روز 
از بهمن ماه بدون مشترى ماند كه برخورد 
دوگانه مســئولان شــركت نفت بر آينده 
عرضه ها و موفقيت اين بازار سايه انداخته 
اســت. 20 آبان ماه دومين مرحله عرضه 
نفــت در بورس با فروش حدود 700 هزار 
بشكه به پايان رسيد و خبر موفقيت بخش 
خصوصى در فــروش نفت خام خريدارى 
شده از بورس توسط بيژن زنگنه، وزير نفت 
در رســانه هاى داخلى و خارجى به طور 
اما  يافت؛  بازتاب  گسترده اى 
باوجود مصوبه شوراى عالى 
براى  اقتصــادى  هماهنگى 
تداوم عرضه ها، عرضه سوم با 
كارشكنى شركت نفت بيش 
از دوماه بــه تعويق افتاد تا 
شائبه  بى رغبتى اين مجموعه 
به واگذارى سهمى از فروش 
نفت بــه بخش خصوصى از 

طريق بورس قوت بگيرد.
نصراالله  الاســلام  حجــت 
كميســيون  عضو  پژمانفر، 
تلفيــق مجلــس شــوراى 
اســلامى دربــاره اظهارات 
عجيب وزير نفت در جلسه 
شنبه هفته گذشته (22 دى) كميسيون 
تلفيــق مجلس گفت: وزيــر نفت در اين 
جلسه عنوان كرد كه «در عرضه هاى قبلى 
نفت در بورس انرژى، خودمان به خريداران 
اعلام كرديم كه از بورس انرژى نفت خام را 
خريدارى كنند، اما از اين به بعد مى گوييم 
از اين بازار خريدارى نكنند»                                  تا     مشــخص 
شــود  بورس تــا چه حــد توانايى                                                                   جذب 

مشترى براى محموله هاى نفت را دارد.

 استقبال شركت هاى خصوصى 
داخلى و خارجى براى خريد نفت 

ايران از بورس
پس از ايــن اظهارات زنگنه، ســيد على 
حســينى، مديرعامل بورس انــرژى در 
مصاحبه اى در واكنش بــه اظهارات وزير 
نفــت اعلام كرد؛ اين ادعــا كه دفعه قبل 
محموله نفت خام در بورس انرژى با توصيه 
دولت خريدارى شده، بى معنى است. وى 
در ادامــه گفت: «طبــق اطلاعيه عرضه، 
شــركت هاى حقوقى داخلــى و خارجى 
مى تواننــد نفت خام را خريــدارى كنند. 
بنابراين اين ادعــا كه دفعه قبل محموله 
نفت خام در بورس انرژى با توصيه دولت 

خريدارى شــده، بى معنى است. در حال 
حاضــر 320 كد معاملاتــى خارجى در 
بورس انــرژى حضور دارند و همگى آن ها 
بالقوه مى توانند در عرضه كالاهاى بورس 
انرژى شــركت كنند. بايد مراقب بود بازار 
نفت در بورس انرژى تداوم داشته باشد و 
خارجى ها با تداوم عرضه هاى بيشتر وارد 
بازار شوند. اين اتفاق هم اكنون رخ داده و 

باز هم خواهد افتاد».
امــا اين اقدام، تنها صحنه تقابل و ســنگ 
اندازى نفتى ها بر ســر مســير عرضه نفت 
در بورس نبوده اســت. بــه گفته يك مقام 
دولتى، مديران نفتى مصوبه اى از شــوراى 
عالى هماهنگى اقتصادى اخذ كرده اند كه 
به آن ها اجــازه مى دهد از طريق مذاكره با 
خريداران در فضاى غيرشفاف و غير رقابتى 
اتــاق تاريك، نفت را با تخفيف هاى بالا و با 
قيمتى پايين تر از بورس به فروش برسانند. 
مجوزى كه اثرات منفى خود را در عرضه  روز 
يكشنبه نفت خام در بورس انرژى نشان داد.

سيدعلى حسينى، مديرعامل بورس انرژى 
درباره تبعات فروش نفت در اتاق تاريك در 
كنار عرضه نفت در بورس انرژى، مى گويد: 
«اين موضوع يكى از آفت هايى اســت كه 
بــورس انرژى نيز نســبت به آن معترض 
است. اصولاً هر اقدامى سبب شود كنار بازار 
شفاف عرضه كالا مسير ديگرى بازگشايى 
شــود، به طور حتم كار غلطى است. براى 
يك كالا اگر چند مســير باز شود، محل 

اشكال است.»

 فروش موازى نفت خام در خارج از 
بورس به ضرر منافع ملى است

همچنين حجت الاســلام نصراالله پژمانفر 
در مــورد مجوز شــوراى عالى هماهنگى 
اقتصادى براى فروش نفت در اتاق تاريك 
مى گويد: «داشــتن چنين مجوزى اساساً 
نگرانى نسبت به اينكه عملياتى در راستاى 
شكســت خوردن عرضه نفــت در بورس 

در جريان اســت را، تأييد مى كند. چنين 
اقدام هايــى نگرانى ها از بابت چشــم انداز 
بازار نفت ايــران را افزايش داده و امنيت 
اقتصادى جامعه را با خطر مواجه مى كند. 
اينكه مــوازى با بورس انرژى، فروش نفت 
خــام از طريق واســطه ها در اتاق تاريك 
نيز ادامه يابد، به طور حتم به ضرر منافع 
ملى خواهد بود. اگرچه بر اســاس مصالح 
ملى كشــور گاهى برخى تصميم ها قابل 
توجيه خواهد بــود، اما نبايــد موازى با 
بورس انــرژى اقدام هايى صورت گيرد كه 
منجر به شكســت اين بازار شفاف نسبت 
به واســطه گرى و تصميم  گيرى ها در اتاق 

تاريك تمام شود.»

 شكست راهكار ضدتحريمى عرضه 
نفت در بورس با تداوم فروش نفت در 

اتاق تاريك 
اين مصوبه علاوه بر اينكه راه ارزان فروشى 
نفت و معامله بــا دلالان در اتاق تاريك را 
باز مى كند به شكل آشكارى با مصوبه  هاى 
پيشين شوراى عالى هماهنگى اقتصادى 
در حمايــت از توســعه «عرضه نفت خام 
در بورس» در تعارض اســت و با تضعيف 
بازار بورس به شكســت تنها راهبرد مؤثر 
براى فروش نفت ايــران در زمان تحريم 
مى انجامد، كمــا اينكه در عرضه  ســوم 
نفت در بورس بــه عنوان مهم ترين علت 

بى مشترى ماندن نفت شناخته شد.
اين درحالى است كه مطابق بررسى مركز 
پژوهش هاى مجلس شــوراى اسلامى با 
روند فــروش فعلى نفت، 66 هزار ميليارد 
تومان از درآمد هاى نفتى پيش بينى شده 
در لايحه بودجه 98 محقق نخواهد شــد 
و مطابق مصوبه كميسيون تلفيق مجلس 
شوراى اسلامى، عرضه نفت در بورس بايد 
در برنامه ريزى دولت براى مقابله با كمبود 
منابع مالى و كســرى بودجــه احتمالى 
گنجانده شود؛ طبق بند الحاقى به تبصره 1 

لايحه بودجه 98، «وزارت نفت مكلف است 
به صورت ماهانه حداقل 2 ميليون بشكه 
نفت خام ســبك، 2 ميليون بشكه نفت 
خام ســنگين و 2 ميليون بشكه ميعانات 
گازى پــارس جنوبى را به صورت منظم و 
مستمر با امكان تسويه 100 درصد ريالى 
يا ارزى در رينگ بين الملــل (صادراتى) 
بورس انرژى در چارچوب قوانين و مقررات 
سازمان بورس عرضه و گزارش عملكرد اين 
بند را هر سه ماه يكبار به كميسيون انرژى 

مجلس شوراى اسلامى ارائه نمايد».
در چنين شــرايطى اگــر مصوبه و مجوز 
شــوراى عالى هماهنگى اقتصادى مبنى 
بر فروش نفت در اتاق تاريك لغو نشــود 
به زودى با شكســت راهبرد عرضه نفت 
در بورس، ظرفيت هاى رقابتى و شــفاف 
پيش بينى شده در اين بازار براى مشاركت 
بخش خصوصــى داخلــى و خارجى در 
صادرات نفت  تحريمى به منظور مقابله با 
افت قيمت  و كاهش ميزان فروش نفت در 
زمان تحريم ها از ميان خواهد رفت و تأمين 
منافع حداكثرى از محل فروش اين ثروت 

ملى محقق نخواهد شد. 
در مجمــوع به نظر مى رســد كه مصوبه 
شــوراى عالى هماهنگى اقتصادى مبنى 
بر فروش نفت در اتاق تاريك يك خطاى 
راهبردى بزرگ بوده كه موجب مى شــود 
تداوم موفقيت راهكار ضدتحريمى عرضه 
نفت در بورس در هاله اى از ابهام قرار گيرد. 
فــروش نفت در اتاق تاريك در دوره  قبلى 
تحريم ها نيز مورد توجه مسئولان وزارت 
نفت بوده كه با شكست بزرگى مواجه شد. 
در دوره  قبلى نه تنها با فروش نفت در اتاق 
تاريك بهاى نفت فروخته شــده به خزانه 
بازنگشت، بلكه زمينه ســاز فساد و رانت 
گســترده اى در صنعت نفت كشور شد و 
دلالانى همچون بابك زنجانى از اين مسير 
غيرشفاف و بى ضابطه پرورش يافته و وارد 
بازار نفت كشور شدند كه تبعات منفى آن 

واضح و مسلم است.

چرا بر خلاف دو دوره پيشين، سومين عرضه نفت در بورس بدون مشترى ماند؟

شوراى عالى اقتصاد، نفت را به اتاق تاريك برد! معضلى به نام شاغلان فقير 
يكــى از موضوعات مهم در هــر اقتصادى 
وجود افراد بيكار و طبيعتاً فاقد درآمد در آن 
جامعه اســت. اين افراد علاوه بر اينكه هيچ 
عايدى براى جامعه ندارند به دليل نداشتن 
حقوق و درآمد براى گذران زندگى يا سربار 
ســاير اعضاى جامعه و خانواده شده و يا در 
نهايت به عنوان يك معضــل اجتماعى در 
قالب هاى مختلفى چون افراد ســربار، فقير، 
بزهكار و... در جامعه مطرح مى شوند. از اين 
رو شاخص اشتغال يا به عبارتى نرخ بيكارى 
در هر جامعه اى يكى از شــاخص هاى مهم 
و تأثيرگذار در نظردهى و سنجش كيفيت 
آن اقتصاد اســت. در سال هاى اخير با روند 
رو به رشــد نــرخ جمعيت فعــال جامعه و 
رســيدن متولدين دهه 60 به سن اشتغال، 
موضوع بيكارى و تبعات آن در حال تبديل 
شــدن به يك ابرچالش يا بحران اقتصادى- 
اجتماعى است. در اين ميان موضوع ديگرى 
كه نگران كننده اســت وضعيت معيشــتى 
شاغلانى است كه زير خط فقر به سر برده و 
با وجود شاغل بودن فقير محسوب مى شوند، 
متأسفانه تعداد اين افراد رو به افزايش است. 
موضوعى كه سبب شده علاوه بر افراد بيكار، 
شاغلان نيز با مشكلات اساسى در اداره امور 
زندگى خود و حتى فقر مواجه شوند. در اين 
يادداشت به اجمال به بررسى دلايل افزايش 
پديده اى تحــت عنوان «شــاغلان فقير» 

پرداخته ام. 

 عدم تناسب درآمدها با افزايش سطح 
عمومى قيمت: 

تا چند ســال پيش حداقل تمام كسانى كه 
شــاغل بوده و درآمد ثابتــى -ولو حداقلى- 
داشــتند در دســته فقرا جاى نداشتند. اما 
طى ســال هاى اخير بخصــوص بعد از دهه 
90، وجــود شــوك هاى ارزى در دو مقطع 
91و 97 و افزايش جهشــى قيمت كالاهاى 
مورد نياز مردم از جمله مســكن، خودرو و... 
در كنار كالاهاى اساســى در سبد معيشتى 
خانوار، ســبب شد جامعه حقوق بگير ايران 
كه هرگز متناسب با افزايش هزينه ها افزايش 
دستمزد نداشته اند همواره ضعيف تر شوند. به 
نحوى كه حتى برخى به واسطه عدم صرفه 
اقتصادى و دستمزدهاى بسيار پايين شغل 
خود را ترك كنند. براســاس يك بررســى 
ابتدايى مى تــوان گفت قدرت خريد حداقل 
حقوق در ســال 97 به نيمى از قدرت خريد 
حداقل حقــوق در ســال 90 كاهش پيدا 
كرده اســت. اين به آن معناست كه اشتغال 
با دستمزدهاى حداقلى وزارت كار به معناى 

صاحب درآمد مكفى بودن نيست. 

 شركت هاى دولتى
اختلافات فاحش درآمدى:

چنــدى پيــش فيلمــى از رئيــس بنياد 
مستضعفان منتشر شــد كه وى صراحتاً به 
دريافت حقوق 19 ميليــون تومانى خود و 
مديرانش اذعان داشت. وى در اين فيلم البته 
مدعى بود احدى در اين مجموعه كمتر از سه 
ميليون تومان دريافتى ندارد كه اين موضوع 
به معناى اختلاف 6 برابرى حداقل و حداكثر 
حقوق هاســت. اسناد منتشر شــده از ساير 
بنگاه هاى اقتصادى نشان مى دهد اختلافات 
بشدت بيشــتر از اين ارقام است. براى مثال 
اين اطلاعات موثق بر اســاس مشــاهدات 
ميدانى وجود دارد كه در برخى از سازمان ها و 
نهادهاى اقتصادى وابسته به دولت، افرادى با 
مدرك ليسانس يا فوق ليسانس دريافتى هايى 
كمتــر از 2 ميليون تومان دارند در حالى كه 
فيش حقوقى مديران اين بنگاه ها ارقام چند 
10 ميليــون تومانى را نشــان مى دهد. اين 
ماجرا از آنجا داراى اهميت است كه اختلافات 
شديد درآمدى ميان شهروندان يك جامعه 
بنابر يك اصل اقتصادى (ثروتمندان قيمت ها 
را تعيين مى كنند) منجر به افزايش قيمت ها 
براساس قدرت خريد بيشتر شده و در نهايت 
به افزايش ضريب جينى و شــكاف طبقاتى 

مى انجامد. 

حق مسكن كارگران
100 هزار تومان شد

با تصويب اعضاى شــوراى عالــى كار، حق 
مســكن كارگران با افزايش 60 هزار تومانى 
از 40 هزار تومان به 100هزار تومان افزايش 
يافت. براســاس اين گزارش، مصوبه شوراى 
عالى كار در خصوص افزايش حق مســكن 
كارگران، در صورتى لازم الاجرا خواهد بود كه 
به تصويب هيئت وزيران برسد. پيش از اين، 
حق مسكن كارگران در سال 93 از 20 هزار 
تومان با رشد 100 درصدى به 40 هزار تومان 
افزايش يافت كه با تأخير حدود دو ســاله در 
هيئت دولت تصويب شد و از زمستان 95 در 
فيش حقوقى مشمولان قانون كار اعمال شد.

يادداشت

خبر

ميثم مهرپور/ كارشناس اقتصاد 

 اصولاً هر اقدامى 
سبب شود كنار 
بازار شفاف عرضه 
كالا مسير ديگرى 
بازگشايى شود، به 
طور حتم كار غلطى 
است. براى يك كالا 
اگر چند مسير باز 
شود، محل اشكال 
است

بــــــــرش

امكان پيشنهاد سبد خودرو 
به جاى خودروهاى ثبت نامى 

مديرعامــل ســازمان حمايــت گفــت: اگر 
خودروساز به دلايلى نمى تواند برخى خودروها 
را تحويــل دهد بايد ســبدى از خودروهاى 
توليدى خودش را در اختيار مشترى بگذارد 
تا مشــترى از ميان آن ها انتخاب كند و اگر 
نخواست پولش را به روز و با محاسبه سود و 

جريمه تأخير پس بدهد. 
تابش گفت: خودروســازها در خودروهاى پر 
تيراژ و قابل توليد بايد افزايش توليد و عرضه 
داشته باشند بدون اينكه هيچ گونه كوتاهى از 
تعهداتشان و يا دستكارى در آپشن خودروها 

داشته باشند.
تابش با اشــاره به اينكه ســتاد تنظيم بازار 
وظيفه قيمت گــذارى خودروهاى پر تيراژ را 
دارد، افزود: اگر خودروساز به دلايلى نمى تواند 
برخى خودروها را تحويل دهد بايد ســبدى 
از خودروهاى توليدى خــودش را در اختيار 
مشترى بگذارد تا مشترى بتواند از ميان آن ها 
يكــى را انتخاب كند و اگر نخواســت پولش 
را به روز و با محاســبه سود و جريمه تأخير 
پس بدهند.مديرعامل سازمان حمايت، ميزان 
افزايش قيمت خودروهاى پرتيراژ را از ابتداى 
شهريور به بعد بين 20 تا 23 درصد اعلام كرد 
و گفت: خودروســازها بايد خودروهايى را كه 
فروش قطعى بودند و مشترى پولش را تمام 
و كمال پرداخته اســت بدون افزايش قيمت 
و بدون عــدول از مفاد قرارداد و تعهداتش به 

مشترى تحويل دهد. 

گرانى هيچ ارتباطى 
به اصناف ندارد

رئيس اتاق اصناف تهران در پاســخ به سؤالى 
مبنى بر تنظيم بازار شب عيد و گرانى هايى كه 
اكنون دامنگير مردم شده است، تصريح كرد: 
بايد توجه داشت كه اصناف تنها شبكه توزيع 
هســتند و تأمين كنندگان كالا، اصناف را به 

ميان خود راه نمى دهند.
به گفته قاسم نوده فراهانى، تأمين كنندگان 
كالا، نيازهاى كالايى مردم را تأمين مى كنند 
و اگر اصناف را به مشــاركت بگيرند، ما آماده 
توزيع كامل كالاها هستيم؛ البته اين نكته را 
هم بايد تأكيد كنيم كه گرانى هيچ ارتباطى 
به ما ندارد؛ اما در صورتى كه گران فروشــى 
صورت گيرد، اصناف با قاطعيت با آن برخورد 

مى كنند.
نوده فراهانى با اشــاره به فعاليت تعزيرات در 
برخورد با گران فروشــى گفت: اصناف براى 
فروش كالاى خود يك ضرايب ســود داشته 
و محصول خود را بر اســاس فاكتور خريد به 
فروش مى رسانند؛ بنابراين مى توان اطمينان 
داشــت در صورتى كه تخلفــى در اين حوزه 

صورت گيرد، با آن برخورد مى شود.
رئيــس اتاق اصناف تهــران دربــاره برگزارى 
نمايشگاه بهاره، با بيان اينكه هنوز هيچ تصميمى 
درباره برگزارى اين نمايشگاه گرفته نشده، افزود: 
از معافيت مالياتى كســبه پلاسكو خبر ندارم، 
ولى طبــق روال انجام شــده در كارگروه هاى 
اتحاديه هاى مربوطه، قرار اســت 300 ميليون 

تومان وام در اختيار آن ها قرار گيرد.

بورس انرژى در جزيره كيش 
راه اندازى مى شود 

مديرعامل منطقه آزاد كيــش گفت: بورس 
انــرژى مى توانــد فرصتى  را فراهــم كند تا 
شــركت هاى بزرگ نفتى، ســهام خود را در 
بورس بين الملل عرضــه كنند و اين موضوع 
مى تواند تحول خوبــى را در اين حوزه ايجاد 
كند كه اين بورس در كيش راه اندازى خواهد 
شد.غلامحسين مظفرى افزود: در كيش اين 
پتانسيل وجود دارد كه شركت هاى ايرانى با 
شركت هاى خارجى تعامل و همكارى مشترك 
داشته باشــند كه شكل گيرى اين همكارى، 
مى تواند مقدمه اى براى عملياتى كردن طرح ها 
انرژى مى تواند  باشــد.مظفرى گفت: بورس 
فرصتى  را فراهم كند تا شــركت هاى بزرگ 
نفتى، سهام خود را در بورس بين الملل عرضه 
كنند و اين موضوع مى تواند تحول خوبى را در 
اين حوزه ايجاد كند كه اين بورس در كيش 

راه اندازى خواهد شد.
مديرعامل منطقه آزاد كيش ادامه داد: كيش 
بــه عنوان منطقه آزاد مى تواند اين بســتر را 
فراهم كند، چراكه زيرساخت ها به اندازه كافى 
در اين منطقه مهياست و اتفاق هاى خوبى هم 
تاكنون رخ داده اســت.مظفرى با بيان اينكه 
هم اكنون شركت هاى بســيارى هم در اين 
منطقه حضور دارند، گفــت: تفاهمنامه اى با 
معاونت علمى رياست جمهورى درخصوص 
شــركت هاى دانش بنيان به امضا رسانده ايم 
و بســتر خوبى براى اين شركت ها نه تنها در 
منطقه آزاد كيش بلكه در كل كشور مهياست.

نيازى به ورود تعزيرات 
به بازار مرغ نيست 

رئيس انجمن پرورش دهندگان مرغ گوشتى 
با بيان اينكه ورود تعزيرات به بازار مرغ، منجر 
به بدتر شــدن اوضاع مى شود، گفت: شركت 
پشتيبانى امور دام بخش زيادى از نهاده مورد 

نياز توليدكنندگان را تأمين مى كند.
محمد يوســفى گفت: در حال حاضر شركت 
پشتيبانى امور دام تا حدود زيادى نهاده مورد 
نياز مرغــداران را تأمين مى كند و به همين 
دليل توليدكنندگان به جوجه ريزى تشويق 
مى شوند. وى با تأكيد بر اينكه نيازى به ورود 
تعزيرات به اين حوزه نيست، افزود: با شرايطى 
كه ايجاد شــده بتدريج مرغ قيمت واقعى و 

منطقى خود را پيدا مى كند. 
وى ادامه داد: ما از مســئولان شوراى اقتصاد 
و سياست گذاران درخواست داريم در جلسات 
قيمت گذارى، تشــكل ها را نيز دعوت كنند 
و نقطه نظــرات ما را نيز در اين زمينه اعمال 
نمايند تا ديگر شــاهد بروز مشــكلات اين 
چنينى نباشــيم. البته مرغداران با مقدارى 
كمبود مواجه هســتند كه اين كمبود بايد از 

طريق واردات برطرف شود.
وى قيمت منطقى هــر كيلو مرغ را بين 11 
هــزار و 500 تا 12 هزار تومان اعلام و اضافه 
كرد: از 22 بهمن ماه تا شب عيد تقاضا براى 
مرغ در بازار افزايش خواهد يافت و همين كه 
ما بتوانيم قيمت مرغ را در همين حدود (11 
هزار و 500 تا 12 هزار) نگه داريم، اتفاق خوبى 

است. 

چهره هاى روز



 جامعه/ اعظم طیرانی  سلسلهٔ قاجار در 
طول حیات خود دارای مشکلات عدیده ای 
بود که از میان آن ها، مشــکل استبداد و 
انحطاط اقتصادی از همه شــاخص تر بود. 
قاجارها که از یک ســو با نفوذ اســتعمار 
انگلیس و از ســوی دیگر با شکست های 
ایرانیان از روســیه رو به رو شــده بودند، 
پیوسته تحت تأثیر بیگانگان و امپراتوری 
آلمان قرار داشــتند. در ایــن بین رقابت 
سنتی انگلیس، روسیه و امپراتوری آلمان 
برای به دست آوردن امتیازات گوناگون در 
ایران بویژه در دوران ناصرالدین شاه، به اوج 

خود رسید.
مســافرت های شــاه به خارج از کشــور 
کــه اغلب به دلیل آشــنایی وی با تجدد 
و شــیوه های نوین حکومتــداری صورت 
می گرفت، به دلیل فراهم کردن هزینه های 
سفر، معمولاً با اعطای امتیازات بزرگی نیز 
به روس و انگلیس همراه بود که از جمله 
این امتیازات امتیاز توتون و تنباکو بود که 
به سرانجام نرسید.سوم بهمن ماه سالروز 
لغو امتیاز توتون و تنباکو را بهانه ای برای 
گفت و گو با رحیم نیکبخت؛ پژوهشــگر 
تاریخ انقلاب اســلامی قرار دادیم تا تأثیر 
اجتماعی لغو این معاهــده را از زبان وی 

بشنویم. 

 آقای نیکبخــت از بافت اجتماعی 
ایران در عهد ناصری برایمان بگویید.

ایــران از دوره قاجاریه بــدون آنکه خود 
بخواهد وارد گردونه تحولات جهانی شد و 
از این رهگذر با توجه به موقعیت راهبردی 
و ژئوپلتیــک خود مورد توجــه و تهاجم 
قدرت های استعماری قرار گرفت و بتدریج 
دایره نفوذ و تسلط روسیه تزاری و انگلیس 
بر شــریان های اقتصادی و سیاسی کشور 
گســترش یافت. دوران ناصری را می توان 
عصر اهدای امتیازات متعدد به کشور های 

مذکور دانست.

 علاوه بر خسارت های اقتصادی، عقد 
قرارداد »رژی« چه تبعات فرهنگی و 
بر جای  ایــران  اجتماعی در جامعه 

گذاشت؟
هــر قــرار داد اقتصادی تبعاتــی دارد که 
فقط به حوزه اقتصاد ختم نمی شــود. در 
مورد »قــرارداد رژی« هم همین موضوع 

 قابــل طرح اســت. ضمن اینکه تســلط 
»کمپانــی رژی« بــر محصــول توتون و 
تنباکــوی ایران خــود به خــود تبعات 
اجتماعــی، سیاســی در پی مــی آورد. با 
انحصار خریــد و فروش و تجارت توتون و 
تنباکو، حیات اقتصادی و اجتماعی توتون 
کاران در دست بیگانه قرار می گرفت و تجار 
و بازرگانانی که متصدی این موضوع بودند 

از صحنه حذف می شدند و در 
صورت اجحاف مأموران قرارداد 
رژی، بــا توجه به حق قضاوت 
کنسولی که کسب کرده بودند 
شکایت های کشاورزان و تجار 
ایرانی به جایی نمی رسید بویژه 

اینکه در موارد مشــابه و متعدد شکایات 
اتباع ایرانی که اسناد آن در آرشیو وزارت 
امور خارجه موجود است به نتیجه ای ختم 

نشده  است.

 آیا با توجه به اشتغال یک پنجم مردم 
ایران در این عرصه، اعطای این امتیاز 
معیشت مردم را دچار بحران نمی کرد؟ 

به طور حتم با اجــرای قرار داد رژی حیات 
اقتصادی این بخش از مردم به دست بیگانه 
می افتاد و به عنوان اهرم فشــاری در دست 
آن ها قرار می گرفت. در این صورت حاکمیت 
ایران هم دچار خدشه می شد و دولت دیگر 
جایــگاه خــود را در میان مردم از دســت 
می داد.چــون با این گونــه امتیازات در دل 
دولت،دولت دیگری شکل می گرفت که هم 
قدرت اقتصادی داشت و هم قدرت اجرایی.

 آیا می توانیم لغو قرارداد »رژی« و 
مخالفت مردم را نخستین نشانه های 
سیاسی شدن جامعه ایران بدانیم به 
این معنا که ذهــن مردم ایران به این 
نتیجه رسید که می توان علیه قدرتی 
که تا آن روز غیر قابل تسخیر به نظر 

می رسید، ایستاد؟ 
بدون تردید این واقعه یکی از مقاطع قابل 
توجــه و بررســی تاریخ ایران 
اســت که جامعه ایرانی تلاش 
دارد از دام و دسیسه استعمار 

خارجی خود را خلاص کند. 
این آگاهی پس از جنگ های 
روســیه تزاری علیــه ایران و 
جدایی 17 شــهر ایرانی قفقــاز، جدایی 
افغانستان از ایران در قرارداد پاریس... اندک 
اندک در جامعه پدید آمــد. که دو عامل 
اساسی داشت؛ یکی استبداد و ناکار آمدی 
حکومت بــود و دیگری قــدرت فزاینده 
اســتعمار خارجی. بررســی دقیق میزان 
موفقیت جنبش تحریــم تنباکو موضوع 
دیگری است که در محافل علمی باید مورد 
توجه قــرار گیرد، ولی با توجه به تحولات 
تاریخی ایــران معاصر یک موضوع مهم و 

قابل توجه است.

 مهم ترین نتیجه این واقعه چه بود و 
چه پیامدی برای مردم ایران داشت؟ 

بــا ماهیت  جنبــش تحریــم تنباکــو 
ضداســتعماری را می تــوان پیش درآمد 
جنبش عدالتخواهی مشــروطه دانست. با 

این تفاوت که در نهضت مشروطه، علاوه 
برجنبه ضداستعمار، جنبه ضد استبدادی 

هم مطرح است. 

 چرا از جنبش تنباکو به عنوان نمونه ای 
موفقیت آمیز از یک حرکت عمومی در 

تاریخ معاصر ایران یاد می کنند؟
تا آن مقطع شــورش هایی به مناسبت ها 
و عوامــل مختلف مثل کمبــود نان بروز 
می کرد، اما در این واقعه ایستادگی مردم به 
فتوای مرجع تقلید شیعه آیت الله شیرازی 

بود که به صحنه آمده بودند.
از این رو این واقعه نخستین تجربه مردم 
ایران بود که نشــان داد می توان در مقابل 

حکومت استبدادی ایستاد.

 اگر روحانیت وارد صحنه نمی شد چه 
اتفاقی رخ می داد؟

با توجه به نقش اجتماعی، فرهنگی مذهبی 
عالمان دینی در جامعه از یک سو و در هم 
تنیدگی زندگی اجتماعی اقشــار مختلف 
ایران نمی توان تصور کرد عالمان دینی در 
چنین قضیه ای می شد خود را کنار بکشند.

 این واقعه با کشــانده شدن ماجرا 
درون حرمسرای ناصری نهاد خانواده 
را دستخوش چه تغییر و تحولی نمود ؟

این واقعه یکی از جنبش های چند شهری 
ایران اســت که همزمان در تهران، شیراز، 

تبریــز و... روی داد. چند 
شــهری بودن این جنبش 
مؤلفه هــای  از  حکایــت 
مشــترک ملــی در میان 
دارد  ایران  مختلف  نواحی 
که در ارتباط مســتقیم با 
نهاد مذهــب و مرجعیت 
شیعه است. وقتی مرجعیت 
شیعه که نماد حفظ هویت 
ملی ایران اســت در اقصی 

نقاط کشــور تأثیرگذار اســت، پر واضح 
می باشد اندرونی دربار ناصر الدین شاه هم 
نمی تواند از این تأثیر برکنار باشد. این نشانه 
قدرت مذهب در جامعه ایران اســت. این 
نقش و جایگاه را در جنبش عدالتخواهی 
مشروطه، نهضت ملی کردن صنعت نفت و 
انقلاب اسلامی می توان مشاهده کرد. البته 

با ویژگی های خاص هر کدام.
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خبر

یادداشت

6۷ هزار بیمار خاص تحت پوشش بیمه سلامت فارس: مدیرعامل بیمه سلامت گفت: حمایت از بیماران خاص جزو برنامه های سازمان بیمه سلامت بوده و سالانه 11۰۰ میلیارد تومان برای 
حمایت از این بیماران اختصاص پیدا می کند. طاهر موهبتی افزود: تأکید بر این است که هزینه پرداختی از جیب مردم به ۲۵ درصد کاهش پیدا کند و یکی از اصلی ترین برنامه های بیمه سلامت در 

سال آینده ادامه دادن استقرار سامانه الکترونیک است. موهبتی گفت: حدود 6۷هزار نفر تحت پوشش خدمات بیمه سلامت قرار دارند.

جنبش تحریم 
تنباکو با ماهیت 

ضد استعماری 
را می توان پیش 

درآمد جنبش 
عدالتخواهی 

مشروطه دانست

بــــــــرش

یک پژوهشگر تاریخ انقلاب اسلامی: 

لغو امتیاز توتون و تنباکو نشانه قدرت مذهب درجامعه ایران بود

خط قرمز

 با اقدام به موقع بازرسان سازمان صمت و اتحادیه صنف گوشت دامی مشهد لو رفت

کشف گوشت سگ در قصابی غیرمجاز!

خط قرمز: صبح روز گذشته یک مغازه غیرمجاز قصابی که اقدام 
به عرضه گوشت مشکوک به سگ کرده بود، در مشهد شناسایی 

و در این زمینه یک نفر هم بازداشت شد.

 تحقیق قابل تحســین ســازمان صمت و اتحادیه 
گوشت دامی

صبح روز گذشــته باخبر شــدیم کارشناسان سازمان صنعت، 
معدن و تجارت اســتان و بازرسان اتحادیه صنف گوشت دامی 
 مشــهد طی کنترل نامحسوس و پوششــی چند روزه از یکی 
از فروشگاه های عرضه گوشت در خیابان عبادی، پی بردند که 
در محل به جای عرضه گوشت گوسفندی، گوشت مشکوک به 
سگ عرضه می شــود. بر همین اساس و برای کسب اطلاعات 
بیشتر راهی خیابان عبادی 95 شدیم، به محض حضور در محل 

مشخص شد به جز کارشناسان معاونت بازرسی سازمان صنعت، 
معدن و تجارت استان و اعضای اتحادیه گوشت دامی، نماینده 
دامپزشکی و سرگرد فائزی فرمانده کلانتری رسالت نیز در محل 

حضور دارند.
در همین زمینه کارشــناس اتحادیه گوشت دامی در تشریح 
ماجرا گفت: حدود یک هفتــه ای بود فعالیت واحد متخلف را 
که هیچ پروانه کسبی هم ندارد زیر نظر گرفته بودیم. وی ادامه 
داد: فروشنده هم که سر در مغازه بنری با عنوان »ران سر دست 
تعاونی 36 هزار تومان!« نصب کرده بود برای تحویل گوشت ها، 

از قبل ثبت نام می کرد. 
باقــری ادامه داد: دو ســه روز هیچ گوشــتی در محل تخلیه 
نشــد تا اینکه صبح امروز )سه شــنبه( دوباره با عنوان خریدار 
به محل مراجعه کردیم که فروشــنده عنوان کرد ســاعت 10 
گوشت می رسد، پس از آن هماهنگی های لازم با آقای مقدسی 
کارشناس مســئول معاون بازرسی ســازمان صنعت، معدن 
و تجارت اســتان و دکتر کرباسی مسئول واحد نظارت شبکه 
دامپزشکی مشهد صورت گرفت و در محل منتظر تخلیه گوشت 

ماندیم.

 تلاش همه جوره عامل اصلی برای فرار از قانون!
کارشــناس اتحادیه گوشــت دامی تصریح کرد: لحظاتی بعد 
پســر فروشنده که ســوار بر یک وانت پیکان بود به محل آمد 
و گوشــت ها را که داخل چند کیسه قرار داشت از وانت تخلیه 

و به داخل مغازه منتقل کرد. به محض رؤیت ماجرا وارد عمل 
شدیم، اما پسر فروشنده با چاقویی که در دست داشت به سمت 
ما حمله ور شد، وقتی دید تعداد کارشناسان حاضر در محل زیاد 
است از محل متواری و در همان حال که از مغازه دور می شد با 
کنترلی که در دست داشت، کرکره برقی مغازه را فعال کرد تا در 
مغازه بسته و مانع کشف گوشت ها شود که با این اقدام پدرش 

در محل گرفتار شد.

 کشف لاشه گوشت مشکوک به سگ پشت پاچال!
کمی بعد هم پدر متهم مجبور شــد کرکره را بالا ببرد که پس 
از ورود کارشناســان به محل چهار لاشــه گوشت کشف شد. 
بررسی های کارشناسی ما روی لاشه ها مشخص کرد که آن ها 
متعلق به گوسفند نیست و برخی از آن ها مشکوک به لاشه سگ 
می باشد.  به همین دلیل و برای اطمینان بیشتر لاشه گوشت ها 
به دامپزشکی منتقل شد. وی افزود: تا به امروز چندین مرحله 
این محل به عنوان فروشگاه متخلف عرضه کننده گوشت های 
فاقد مهر و برچسب دامپزشکی، فروش گوشت های کله گاو و 
سنگدان مرغ با عنوان گوشــت چرخ کرده، مورد اعمال قانون 
قرار گرفته و صورتجلســه آن هم به تعزیرات حکومتی ارسال 

شده است. 
در همین خصوص نماینده دامپزشکی هم که در محل حضور 
داشت به خبرنگار ما گفت: نمونه ها را به دامپزشکی منتقل و کار 
کارشناســی روی آن صورت خواهد گرفت و پس از آن نتیجه 
دقیق اعلام خواهد شد. در ادامه پدر متهم که در محل حضور 
داشت، توسط مأموران کلانتری رسالت بازداشت و به مقر پلیس 

منتقل شد تا تحقیقات تکمیلی در این راستا صورت پذیرد.

رئیس کمیته امداد امام خمینیw خبر داد
افزایش وام اشتغال از ۲۰ میلیون به ۵۰ میلیون تومان

ایلنــا: رئیــس کمیتــه امــداد امام 
خمینــی)ره( گفت: با همکاری دولت و 
منابعی که در اختیار ما قرار دادند، سقف 
وام اشتغال را از ۲0 میلیون تومان به 50 

میلیون تومان افزایش دادیم.
پرویز فتاح گفت: وام کمیته امداد چند 
بخش را شــامل می شــود، یکی از این 

وام ها؛ وام ضروری و کارگشــایی است که تا سقف پنج میلیون تومان پرداخت 
می شــود. ضمانت این وام بسیار ساده اســت و افراد به راحتی می توانند، آن را 
دریافت کنند. فتاح درباره وام اشتغال توضیح داد: منابع عمران دولت چه در بخش 
شهری و چه در بخش روستایی از منابع دولتی تأمین می شود و سقف آن از ۲0 
میلیون تومان به 50 میلیون تومان رســیده است و ما به دلیل شرایط نامساعد 
اقتصادی مجوز افزایش وام را از دولت دریافت کرده ایم و سقف آن را بالا برده ایم.

سخنگوی کمیسیون بهداشت و درمان مجلس:
پزشکان با استفاده از کارتخوان مشکلی ندارند

ایرنا: سخنگوی کمیسیون بهداشت و 
درمان مجلس شورای اسلامی گفت: اگر 
استفاده پزشکان از کارتخوان در قوانین 
تأکید شود، کســی با این کار مخالفت 
نمی کند؛ زیرا پزشکان با قوانین مشکلی 

ندارند و این کار را انجام می دهند.
حیدرعلی عابــدی درباره اســتفاده از 

کارتخوان در مطب پزشــکان افزود: برخی تصور می کنند پزشکان از کارتخوان 
اســتفاده نمی کنند و ما می خواهیم آن ها را مجبــور به این کار کنیم؛ در حالی 
که بسیاری از پزشــکان از کارتخوان اســتفاده می کنند. وی بیان کرد: خوش 
حساب ترین افرادی که مالیات پرداخت می کنند، پزشکان هستند. یعنی پزشکی 
نیست که تسویه حساب ســالانه نداشته باشد. وقتی پزشک مطب می گیرد، با 
دارایی ارتباط دارد و سال به سال مالیات پرداخت می کند. نسبت به سایر اصناف، 

پزشکان در پرداخت مالیات خوش حساب هستند.

رئیس سازمان سنجش: 
طبق قانون سوابق تحصیلی باید جایگزین کنکور شود

ایلنا: رئیس سازمان سنجش در خصوص 
شرایط حذف کنکور گفت: آن چیزی که 
در قانون به عنوان جایگزین کنکور مطرح 
شده، سوابق تحصیلی آموزش متوسطه 
اســت. ابراهیم خدایــی در واکنش به 
اظهارات دبیرکل شورای عالی آموزش و 
پرورش مبنی بر اینکه سازمان سنجش 

در خصوص حذف کنکور طفره رفته و شــرایط را بهانه کرده اســت، افزود: حتی 
ایشــان تفاوت ۸5 درصد ظرفیت را که در قانون سال 9۲ به صورت صریح آمده، 
۸5 نمره می گویند، این نشــان می دهد، ایشان حتی فرصت مطالعه قانون را هم 
نداشته اند. خدایی در ادامه توضیح داد: آن چیزی که در قانون به عنوان جایگزین 
کنکور مطرح شده ســوابق تحصیلی آموزش متوسطه است. طبق قانونی که در 
سال ۸6 وجود داشت، وزارت آموزش و پرورش باید سوابق تحصیلی کل سه سال 
دبیرستان به علاوه پیش دانشگاهی را به عنوان سوابق تحصیلی در نظر بگیرد که 
آموزش و پرورش فقط اطلاعات یک ســال از این چهار سال را داشت، در نتیجه 
اصولاً جایگزینی برای آن ایجاد نشد. از سال 9۲ به بعد نیز سه یا چهار درس اضافه 
شد تا ملاک سوابق تحصیلی قرار بگیرد که آموزش و پرورش آن را هم پوشش نداد.

رئیس مرکز سنجش آموزش پزشکی:
دانشگاه های علوم پزشکی پذیرش بدون کنکور ندارند

آموزش  ســنجش  مرکز  رئیس  مهر: 
پزشــکی گفــت: در مرحلــه پذیرش 
دانشجو بر اساس سوابق تحصیلی، هیچ 
از یک رشته های علوم پزشکی در هیچ 

دانشگاهی پذیرش دانشجو ندارند.
دکتر آبتین حیــدرزاده افزود: پذیرش 
دانشجو بر اساس سوابق تحصیلی تحت 

تأثیر اســتانداردهای تعریف شده از میزان متقاضی و ظرفیت پذیرش است و با 
توجه به تقاضای بسیار بالا در رشته علوم پزشکی در دانشگاه های علوم پزشکی بر 
اساس سوابق تحصیلی دانشجویی پذیرفته نمی شود. وی افزود: دانشگاه های علوم 
پزشکی در مرحله پذیرش بر اساس سوابق تحصیلی که قرار است که برای مهرماه 
9۸ دانشجو پذیرفته شود، حضور ندارند، چرا که تعداد متقاضیان رشته های علوم 
پزشکی در مقاطع کاردانی و کارشناسی نیز بسیار بیشتر از ظرفیت پذیرش است.

سرپرست سازمان اورژانس کشور تأکید کرد
لزوم برخورد قضایی با هتاکان به تکنسین اورژانس

فارس: یکی از تکنســین های اورژانس 
تهران به دلیل ضرب و شتم همراه بیمار 
در منطقه اکباتان تهــران مجروح و به 

بیمارستان منتقل شد.
در این راستا رئیس اورژانس کشور با ابراز 
تأسف از این حادثه برای احقاق حقوق 
تکنسین مجروح دستور فوری پیگیری 

قضایی داد. گفتنی اســت، کولیوند ضمن اعلام پیگیری قانونی و برخورد با فرد 
خاطی تأکید کرد: سازمان اورژانس از هیچ تلاشی دست بردار نیست و در مقابل 

خاطیان به هیچ عنوان کوتاه نخواهد آمد.

با تیزبینی یک بازپرس در گلستان
نقشه فراری دادن یک متهم لو رفت

جام جم: رئیس کل دادگستری استان 
گلستان از ناکامی نقشــه فراری دادن 
یکی از متهمان پرونده پرهام آزادشــهر 
خبر داد و گفت: یکی از سه متهم اصلی 
پرونده معروف به پرهام آزادشــهر، روز 
گذشته با اسناد جعلی به دنبال آزادی 
بود که با هوشــیاری بازپــرس پرونده، 

این نقشه ناکام ماند. هادی هاشمیان، رئیس کل دادگستری گلستان گفت: این 
متهم با قرار وثیقه 100 میلیارد تومانی زندانی است که افرادی چند روز پیش با 
مراجعه به دادســرای مرکز استان گلستان و ارائه اسنادی به ارزش بیش از 100 
میلیارد تومان، قصد آزادی وی را داشــتند. وی در ادامه بیان کرد: اســناد ارائه 
شــده به بازپرسی، مربوط به شهرهای پاکدشــت ورامین در استان تهران بود و 
برای بررسی درستی یا نادرستی اسناد و توقیف آن، نیابت قضایی برای دادسرای 
پاکدشت صادر شد. هاشمیان ادامه داد: در همین رابطه دوشنبه گذشته چند نفر 
به دادسرای گرگان مراجعه کردند و با ارائه برگه ای که در آن مُهر شعبه بازپرسی 
دادسرای پاکدشــت و ثبت اسناد و املاک جعل شده بود، به دنبال آزادی یکی 
از متهمان اصلی پرونده بودند، اما با شــک بازپرس و پیگیری ماجرا از دادسرای 
پاکدشت ورامین مشخص شد این برگه جعلی و اسناد املاک ارائه شده نیز اعتبار 
ندارد. رئیس کل دادگستری گلستان در ادامه گفت: در این رابطه سه نفر بازداشت 
شدند که در بازجویی های اولیه اقرار کردند، برای توقیف سند و آزادی متهم به 
آنان وعده پرداخت 4 میلیارد تومان داده شــده که 300 میلیون تومان آن را به 
صورت پیش پرداخت دریافت کرده اند. هاشــمیان اضافه کرد: پرونده معروف به 
پرهام آزادشهر سه متهم اصلی دارد که همه در زندان هستند. این افراد از بیش 
از 3000 نفر در استان های گلستان و سیستان و بلوچستان کلاهبرداری کرده و 

بیش از ۲00 میلیارد تومان به جیب زدند.
این پرونده در دادســرای شهرستان سرباز استان سیستان و بلوچستان در حال 
رســیدگی بود، اما با توجه به این بیشــتر مالباختگان مربوط به استان گلستان 
هستند با پیگیری دادگستری این استان، پرونده برای ادامه رسیدگی به دادسرای 

گرگان منتقل شد.

شفافیت عملکرد وکلا؛ 
حق از دست رفته مردم

عملکرد وکلا در ایران برای مردم شــفاف و 
قابل ارزیابی نیست؛ این مسئله مردم را در 
رسیدن به حقوق خود با مشکلات عدیده ای 
مواجه ساخته و زمینه ساز تخلفات و جرایم 
بسیاری در بازار خدمات حقوقی شده است.

فنون در دنیای امروز بسیار متنوع و فراوان 
است و عمر آدمی کفاف متخصص شدن در 
همه  این موضوعــات را نمی دهد؛ بنابراین 
آدمی نیازمند است در مواردی که تخصص 
ندارد به یک اهل فن مراجعه کند. پرونده های 
حقوقی هم به دلیــل پیچیدگی های ذاتی 
خود، برای حل و فصل به یک اهل فن نیاز 

دارند که این فرد کسی جز، وکیل نیست. 
در گام بعــدی، انتخاب وکیلــی که بتواند 
مشــکلات حقوقی یک پرونده را به خوبی 
پیگیری کند، مسئله بسیاری از مردم است؛ 
به گونه ای که مردم برای انتخاب یک وکیل 
کارآمــد که با دریافت حق الوکاله منصفانه 
بتوانــد از حقوق فرد به خوبــی در دادگاه، 
دفــاع کند با مشــکلات زیــادی روبه رو 
هستند. مسئله مهم دیگر که مردم را دچار 
ســردرگمی کرده، میــزان اجرای تعهدات 

وکیل در رسیدگی به پرونده موکل است.
اینکه مردم در انتخاب وکیل مشکل دارند 
و دچار ســردرگمی شده اند به عدم نظارت 
بر عملکرد وکلا و شفاف نبودن فعالیت های 
آن ها برمی گردد. شفافیت، مزایای بسیاری 
از جمله دسترسی همه مردم به اطلاعات، 
دقیق و تکمیل شــدن اطلاعــات ناقص، 
بسترسازی برای انتخاب وکیل مناسب و...

دارد. 
ولــی در شــرایط فعلی هیــچ مرجعی در 
دســترس مردم وجود نــدارد که اطلاعات 
دقیق و کاملی از عملکــرد وکلا در اختیار 
آن ها قرار دهد. از سوی دیگر هم هیچ وکیلی 
به دنبال شفاف کردن اطلاعات خود نیست؛ 
زیرا شفافیت، پیگیری مردم را در پی دارد و 
هیچ کس حاضر نیست به این امر تن دهد، 

مگر آنکه ملزم شود.
چندی پیش محمد دهقان؛ عضو کمیسیون 
حقوقی و قضایی مجلس با اشاره به شفاف 
نبودن اطلاعات وکلا، گفتــه بود: »بخش 
زیادی از مردم حاضر نیســتند، نزد وکیل 
بروند و مردم دسترسی کامل به وکلا ندارند. 
وکلا هنوز به سمت شفافیت نرفته اند. یعنی 
اینکه یک وکیل چه تعداد پرونده داشــته 
است و چقدر موفق بوده، شفاف و مشخص 
نیســت، امروز وکلا بــرای جذب موکل به 
دنبال ســاختمان شیک هســتند و هیچ 

سابقه ای از آن ها نمی توان پیدا کرد.«
نبود شفافیت اطلاعات وکلا، قدرت انتخاب 
مردم را در انتخاب وکیل، محدود کرده است 
و مردم دچار سردرگمی شده اند. این مسئله 
منجر به آســیب هایی چون حاصل نشدن 
نتیجه مطلوب برای موکلین و بستری برای 

کلاهبرداری عده ای از وکلا شده است.
 از سوی دیگر عدم شفافیت عملکرد وکلا 
در بازار خدمات حقوقی سبب شده تا وکلا 
انگیزه ای برای بهبود کیفیت خدمات خود 
و جلب رضایت مشــتریان نداشته باشند. 
از این رو ضروری اســت تا با در دســترس 
قــرار دادن اطلاعــات عملکــرد وکلا در 
پرونده های گذشته ضمن حذف افراد ناتوان 
و کلاهبردار از بازار خدمات حقوقی، گامی 
بلند در راستای تحقق هرچه بهتر عدالت در 

دادگاه ها برداشته شود.

جانشین سازمان وظیفه عمومی 
خبر داد

امکان استفاده از معافیت 
تحصیلی برای ۲ دانشگاه 

ایرنا: جانشین رئیس سازمان نظام وظیفه 
عمومی نیروی انتظامی شرایط اخذ معافیت 
تحصیلی را در صــورت تحصیل همزمان 
در دو دانشــگاه تشریح کرد. سردار ابراهیم 
کریمی گفت: در صورتی که پسران مشمول 
خدمت سربازی تمایل داشته باشند در هر 
دو رشــته تحصیلی از دو دانشگاه مختلف 
تحصیــل کنند، لازم اســت برگه معافیت 
تحصیلی را دریافت کنند، اما برای آن ها یک 
برگه معافیت تحصیلی برای یک دانشــگاه 
صادر می شود و دانشــگاه دوم نیز به برگه 
معافیت از دانشــگاه اولی استناد می کند. 
وی افزود: یکی از شرایط اخذ برگه معافیت 
تحصیلی و تحصیل در دو دانشگاه این است 
که فرد باید همزمان در دو دانشگاه ثبت نام 
و همزمان از هر دو دانشــگاه دانش آموخته 
شود. وی گفت: به عنوان مثال، دانشجویی 
که در رشــته حقوق پذیرفته شده است و 
باید 5 سال تحصیل کند باید در رشته دوم 
همزمان با رشته حقوق ثبت نام کرده و طی 
5 سال از هر دو رشته دانش آموخته شود و 
در صورت انصراف، ترک تحصیل یا فراغت از 
تحصیل در مقطع اولیه، دیگر مجاز به ادامه 
تحصیل در رشته یا دانشــگاه دوم نیست 
یعنی شرط ادامه تحصیل در دانشگاه دوم، 
برخورداری از معافیت تحصیلی در دانشگاه 

یا رشته اول است.

 علی راستی  

خبر

اختصاصی قدس

 شهروندان گوشت قرمز خود را از مراکز معتبر و دارای 
پروانه فعالیت تهیه نمایند.

 هنگام خرید توجه داشته باشند ران و یا سردست، 
دارای مُهر دامپزشکی و برچسب کشتار روز باشد.

 زمانی که مشــاهده می شــود گوشت عرضه شده 
اختلاف قیمت معناداری با قیمت روز محصول دارد، از 

خرید آن منصرف شوند.

 درصورت مشاهده هرگونه مورد مشکوک موضوع را 
به شبکه دامپزشکی اطلاع داده و یا با سامانه 1۲4 تماس 

حاصل نمایند.

توصیـــه ها
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میهن روزنامـه صبـح ایـران

بیمارســتان ها مشــکلی برای تأمین داروندارند ســاری-ایرنا: معاون درمان وزارت بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی گفت: در شرایط فعلی مشــکلی برای تأمین دارو و ملزومات پزشکی 
بیمارســتان ها و مراکز درمانی نداریم. دکتر قاســم جان بابایی افزود: بیماران ما نباید نگرانی نســبت به تأمین دارو در بیمارســتان و یا خارج از آن را داشته باشند چراکه نیاز کشور تأمین  شده است. 

وی گفت: 97 درصد از داروی موردنیاز کشور را شرکت های داخلی تأمین می کنند و تنها سه درصد وارداتی است.

m i h a n @ q u d s o n l i n e . i r

خبر

خبر

اسکله وعده های مسئولان برای شهرستان »سیریک«
بندر عباس- قــدس: نماینده مردم 
شــرق هرمزگان در مجلس شــورای 
اســامی گفت: درحالی که در آســتانه 
چهلمین سال جشــن انقاب هستیم 
اما مردم محروم میناب، رودان، جاسک، 
سیریک و بشــاگرد هنوز مشکل جاده 
دارند. سید مصطفی ذوالقدر اظهار کرد: 
سال ها پیش شورای سیریک در مجلس سابق خدمت آقای خاتمی رسید و گفتند 
در سیریک اسکله نداریم و آقای خاتمی گفت؛ اگر من خود اسکله شوم برای مردم 
سیریک اسکله خواهم ساخت اما چه بگویم 15 سال از آن دیدار می گذرد اما هنوز 
ســاخت آن اسکله آغاز نشده است.  وی اضافه کرد: وزیر سابق راه و شهرسازی 
قول ساخت این اسکله و وزیر کنونی نیز قول کلنگ زنی آن را همزمان با دهه فجر 
داده اند اما باوجود فرارسیدن دهه فجر همچنان خبری از کلنگ زدن نیست.  عضو 
کمیسیون شوراها و امور داخلی مجلس خطاب به وزیر ورزش و جوانان نیز گفت: 
سالن 10هزارنفری ورزشی میاد شهرستان میناب به جایی نرسیده، این در حالی 
است که صدها روستا در منطقه نه تنها ورزشگاه بلکه یک زمین چمن نیز ندارند. 
وی خطاب به وزیر جهاد کشــاورزی نیز گفت: چندین بار فریاد زدم که نســل 
ماهی ها را به مرحله نابودی و انقراض کشــانده اند و حتی کشتی های غول پیکر 
چینی به ساحل آمده و ماهی ها را غارت می کنند لذا اگر این کار ادامه پیدا کند 
دیگر ماهی در دریای جاســک، سیریک و... دیگر وجود نخواهد داشت.  نماینده 
مردم میناب، رودان، جاسک، سیریک و بشاگرد در مجلس شورای اسامی گفت: 
صدها بار گفته ام جاده های روســتاهای حوزه انتخابیه را هرچه سریع تر اصاح و 
تکمیل کند، همچنین به بیمارســتان دوم و شهرستان میناب گازرسانی شود 
چراکه برای جمهوری اسامی عیب است که پس از 40 سال مردم آن کپسول 

گاز روی دوش خود گذارند هرچند همان کپسول گاز هم پیدا نمی شود. 

تالاب بین المللی گمیشان جان گرفت
انتقال  و  هدایــت  گرگان-قــدس: 
آب های ســطحی ناشــی از بارش های 
چند روز اخیر، ظرف مدت کمتر از 48 
ساعت، باعث آبگیری بیش از 60 درصد 
از وســعت پهنه آبی تالاب بین المللی 

گمیشان شد.
مدیرکل حفاظت محیط زیست گلستان 
در همین رابطه گفت: در چند سال اخیر به سبب پایین رفتن سطح آب دریای 
خزر، تغذیه این تالاب از سوی دریا به حداقل ممکن و در یک سال اخیر به صفر 
رســیده بود و تقریباً تمام سطح تالاب بین المللی گمیشان در فصول گرم سال 

کاماً خشک و در زمستان نیز بخش بسیار اندکی زیرآب قرار داشت.
وی افزود: خوشبختانه در چند روز اخیر و با وقوع بارش های مطلوب در استان و 
با هدایت آب های ناشی از بارش ها به سوی تالاب، شاهد آبگیری سطح وسیعي از 

این تالاب بین المللی هستیم.
وی خاطرنشان کرد: سال گذشته و از محل اعتبارات طرح حفظ و احیای تالاب ها 
و دریاچه های کشــور، عملیات مسدودسازی آبراهه هایی که توسط صیادان بین 
تالاب و دریا ایجادشده بود و موجب تخلیه آب تالاب به دریا می شد به اتمام رسید 

که این امر نقش بسزایی در حیات بخشی مجدد این تالاب داشت.
مدیرکل محیط زیســت گلستان با اشــاره به اینکه به محض آبگیری این تالاب 
فهرست پرندگان موجود در این زیستگاه آبی افزایش داشته است، تصریح کرد: غاز 
پیشانی سفید، باکانها فامینگوها، مرغابی، قو، پلیکان، پرستوی دریایی، سلیم، 

کاکایی، چنگر، اگرت و خوتکا ازجمله گونه های موجود در این تالاب هستند.

برنج کاران قزوینی در دوراهی کاشت برنج
قزوین-قــدس: مدیر امــور زراعت 
ســازمان جهاد کشاورزی استان زنجان 
گفت: سالانه حدود 11 هزار تن برنج در 
استان تولید می شود و این در حالی است 
که عمده اراضی زراعی برنج کاران زنجانی 
فقط برای کاشــت این محصول قابلیت 
دارد و متأسفانه برنج کاران نمی توانند به 
فکر کشت جایگزین باشند. از این  رو، برنج کاری را با روش سنتی ادامه می دهند. 
حسین عامری با تأکید بر سیاست های وزارت متبوع در خصوص ممنوعیت کشت 
برنج اظهار کرد: پارسال دو هزار و 700 هکتار از اراضی زراعی استان زنجان تحت 
کشت برنج قرار داشت ولی سازمان جهاد کشاورزی با اقدامات ترویجی و معرفی 
محصولات جایگزین، موفق شد که طی سال زراعی امسال حدود 500 هکتار از 

کشت این محصول را کاهش دهد. 
وی افزود: از همین رو به دلیل ممنوعیت کشت برنج برنج کاران زنجانی به هیچ وجه 
از حمایت های سازمان جهاد کشاورزی برخوردار نمی شوند. وی با اشاره به این که 
در حال حاضر، در 200 هکتار از اراضی زراعی شهرستان زنجان، کشت یونجه و 
کلزا با برنج جایگزین شده است، ادامه داد: از دو سال پیش که کشت برنج در همه 
استان ها به جز استان های شمالی ممنوع شد جهاد کشاورزی استان زنجان نیز 
همه حمایت های خود از برنج کاران، ازجمله ارائه تسهیات و سرمایه در گردش 

و تأمین نهاده را قطع کرد. 

پرداخت خسارت به مددجویان یزدی 
یزد-قدس: معاون حمایت و سامت 
خانــواده کمیتــه امداد اســتان یزد از 
پرداخت 51 میلیون تومان خســارت 
بیمه بــه مددجویان تحت حمایت این 
نهاد طي 9 ماهه نخست امسال خبر داد. 
محمدحســین جمال باز با بیان این که 
جبران خسارت به واحدهای مسکونی، 
لوازم منزل و غرامت فوت و نقص عضو سرپرســت خانوار تعلق می گیرد، گفت: 
بیش از 14 هزار خانوار تحت حمایت کمیته امداد اســتان یزد تحت پوشــش 
بیمه حوادث و خطرات ناشی از آتش سوزی، صاعقه، انفجار، سیل، زلزله، طوفان، 

ضایعات ناشی از نشت آب باران و ذوب برف و تگرگ قرار دارند. 
وی افزود: طی 9 ماهه نخست سال جاری 51 میلیون تومان جبران خسارت به 
مددجویان تحت حمایت از سوی بیمه گر پرداخت شد. معاون کمیته امداد استان 
گفت: بیشتر مبلغ پرداختی مربوط به حوادثی همچون خسارت ناشی از بارندگی 

و آتش سوزی بوده است. 
وی افزود سال گذشته نیز 77 میلیون تومان بابت جبران خسارت واحد مسکونی، 
لــوازم منــزل و غرامت فوت بــه 62 خانوار تحت حمایت از ســوی بیمه گر به 

مددجویان پرداخت شد. 

برگزاری جشنواره »آب« در مدارس مازندران
ساری-قدس: جشــنواره فراگیــری 
نخســتین واژه »آب« ویــژه پایه اول 
ابتدایی در 12 مدرسه استان مازندران 

برگزار شد. 
بنا بر گزارش روابط عمومی شرکت آب 
و فاضاب شهری مازندران هرساله این 
جشنواره در مدارس ابتدایی همزمان با 
آموختن واژه »آب« برگزار می شود. بر پایه این گزارش امسال نیز این جشنواره 
در تعداد 12 مدرســه استان برگزار شد که طی آن 960 دانش آموز پایه اول با 

اهمیت آب آشنا شدند.
گفتنی است؛ همزمان با برگزاری این جشنواره، کارگاه آموزشی مدیریت مصرف 
نیز برای تمامی دانش آموزان مقطع ابتدایی برگزار شد که طی آن 400 دانش آموز 
مقطع ابتدایی در این دوره شــرکت یافته و 84 دانش آموز نیز به عنوان حامیان 

آب معرفی شدند.                                  
بــا توجه به کاهش نزولات جوی و افزایش جمعیت از آن جا که با کمبود منابع 
آبی مواجه هستیم لذا بکارگیری روشهای مدیریت مصرف وجلوگیری از هدر رفت 
آب در کارهای روزمره از موثرترین شیوه های حفظ و نگهداری از آب محسوب 
می شــود و دانش آموزان در ترویج تغییر الگــوی مصرف آب در بین خانواده ها 

بهترین گزینه برای آموزش و فراگیری هستند.

قطب تولید موز ایران نیاز به سرمایه گذاری و حمایت دارد

تلخیطعمموزسیستانوبلوچستانازوارداتبیرویه

گزارش خبری

 آزاد پز ها افزایش نرخ دادند

تنور گرانی در نانوایی های کرمان 

کرمــان- قدس: این روزها برخی از نانوایی هــای آزاد پز در 
کرمان بدون هیچ بخشــنامه ای و به صورت خودســر اقدام به 
گران کردن نان کرده اند که این موضوع ضمن نابسامانی قیمت ها 

موجب نارضایتی بسیاری از شهروندان شده است.
شهروندان کرمانی می گویند البته گرانی قیمت نان در تمامی 
نانوایی ها به یک شکل نیست و هر واحد صنفی بنا بر دلخواه و یا 
خدمات دست به افزایش قیمت زده است که نیاز به نظارت دارد.

افزایشهزینهها
هنگامی که دلیل افزایش قیمت را از نانوایان جویا می شــویم 
آن ها افزایش هزینه ها را بهانه کرده و می گویند: در برابر افزایش 
تمامی هزینه های جاری اما قیمت نان ثابت مانده و لذا دخل و 

خرج مغازه جور نمی شود.

بسیاری از نانوایی های آزاد پز بر این نکته پافشاری می کنند که 
ما باید آرد را از بازار آزاد تهیه کنیم و از ســوی دیگر شــاهد 
افزایش قیمت در بخش انرژی، حمل و نقل و ســایر نهاده های 

تولید هستیم.
آن ها با این بهانه که دولت حمایتی از ما نداشته و یارانه ای برای 
آزاد پزها در نظر نمی گیرد بیان می کنند به هیمن دلیل دولت 
نمی تواند به اجبار با وجــود افزایش نرخ خدمات قیمت نان را 

ثابت نگاه دارد.
نانواهای آزاد پز ادعا می کنند: ما اگر بخواهیم به شغلمان ادامه 
دهیم مجبور به افزایش قیمت نان مطابق با تورم هســتیم اما 
دولــت نه قیمت نان را زیاد می کند و نه به آزاد پزها یارانه نان 
می دهــد به همین دلیل یا باید کار را تعطیل کنیم و یا نان را 

گران کنیم.

برخوردباگرانفروشان
در همین رابطه معاون نظارت و بازرســی اداره صنعت، معدن 
و تجارت اســتان کرمان در خصــوص افزایش قیمت نان بیان 
می کند: هیچ گونه افزایش قیمتی در بحث نان در شهر کرمان 
صورت نگرفته اســت و هر گونه گران فروشی با برخورد قانونی 

مواجه می شود.
میرزایــی اظهار می کند: هر واحد تجــاری که از نظر کمیت و 
کیفیت نان و افزایش قیمت تخلف کند مطابق با مقررات با آن 

برخورد می شود.
وی تصریح می کند: نان ســنگک باید 520 گرم با قیمت 650 
تومان، نان تافتون ســنتی با تنور گلی با وزن چانه ۳85 گرم با 
قیمت 400 تومان، تافتون دوار با 450 گرم وزن با قیمت 400 
تومان، بربری با وزن 470 گرم با قیمت 450 تومان، نان حرارات 
غیر مســتقیم با وزن 5۳0 گرم با قیمــت 500 تومان باید در 

اختیار مردم قرار گیرد.
میرزایی در این رابطه از مردم و شهروندان خواست تا در صورت 
مشــاهده هر تخلفی این موضوع را با شــماره 124 و سازمان 

بازرسی و نظارت در میان بگذارند.

قیمتخودسرانه
قیمت نان در حالی افزایش یافته که مدیر شرکت غله و خدمات 
بازرگانی استان کرمان نیز در گفت و گو با رسانه ها اعام کرد: 

نانوایان نباید خودسرانه قیمت نان را افزایش دهند.
مجید نژادبیگلری اظهار کرد: در این راستا افزایش قیمت آرد و 
گندم نداشته ایم و نانوایان دولتی با آرد یارانه ای قیمت مصوب 
آذر ماه 9۳ پخت می کنند. به گفته او باید این قیمت اصاح شود 
اما نانوایان نباید خودسرانه قیمت نان را افزایش بدهند چراکه 

28 گزینه در افزایش قیمت در نظر گرفته می شود.
مدیر شرکت غله و خدمات بازرگانی استان کرمان همچنین با 
اشاره به افزایش قیمت خودسرانه نان از سوی برخی نانواها اعام 
کرده بود پیگیر این ماجرا هستیم تا در این زمینه تعیین تکلیف 

شود، چراکه هرج و مرج خوب نیست.

 زاهدان/ قد   س  مصرف موز در کشور 
بنا بــر آمار منتشــره قریــب به600 
هزار تن اســت و اســتان سیستان و 
ایران  شــرقی  جنوب  در  بلوچســتان 
توانســته با تولیــد 1۳0 هزار تن موز 
مرغوب یک ششــم این نیاز را برطرف 
کند.گفتــه می شــود دولت در ســال 
جاری مبلغــی حدود ۳6 میلیون یورو 
ارز دولتی را برای واردات این محصول 
اختصاص داده اســت و این اختصاص 
رقم  حالی  در  دولتــی  ارز 
می خــورد که در مرزهای 
جنوب شــرقی کشاورزان 
سیســتان و بلوچستان به 
کارخانه های  نبــود  دلیل 
فــراوری و حمایت هــای 
لازم دربســــــته بندی و 
برند ســـازی این محصول 
موز  فروش  برای  باغداران 
بسیار  مشــکات  با  خود 
و موانعــی ماننــد دلالان 
واردات  و  بــوده  روبــرو 
بی رویه رونــد تولید برای 
ســخت  بســیار  را  آن ها 
کرده اســت. واردات موز 
خارجی بارنگ و لعاب مشتری پسند و 
از طرفی دیگر واردات قاچاق موزهای 
پاکســتانی از طریق مرزهای شــرقی 
بیــش از گذشــته مــوز داران جنوب 
سیســتان و بلوچســتان را تحت فشار 
می گــذارد و اجازه رقابــت به آن ها با 

نمی دهد. خارجی  نمونه های 
به قدری کــه برخــی از برندهای موز 
اذهان مردم  اســامی »چیکیتا« در  با 
با  مصرف کننــدگان  و  بســته  نقــش 
مأنوس هســتند  این چنینی  نام هــای 
اما کمتر کســی نام مــوز »زرآباد« و 
یا »کنارک« را شــنیده است و همین 
این محصول  برند سازی  به  بی توجهی 
موجــب مهجوریت ایــن محصول در 

بازار شــده است. بنا بر گفته مسئولان 
بیش  کارشناسان سازمان کشاورزی  و 
از 100 هزار هکتــار اراضی حاصلخیز 
مستعد کشــاورزی در سواحل مکران 
و شهرســتان های چابهــار و کنــارک 
وجود دارد و این  در حالی اســت تنها 
22 هزار هکتار از ایــن اراضی به زیر 

انواع محصولات گرمســیری،  کشــت 
صیفی  ســبزی،  گرمســیری،  نیمــه 
و زراعــی مــی رود و بقیــه بــه دلیل 
بی آبی و خشکســالی و نبود طرح های 
و  ارزشــمند  هرچند  ســرمایه گذاری 

هستند. بااستفاده  اما  مستعد 

قاچاقبلایجانتولیدکنندگان
یکی از باغداران جنوب اســتان سیستان 
و بلوچســتان در ایــن رابطــه می گوید: 
در ایــن منطقه عاوه بر مــوز میوه های 
گرمسیری درآمدزایی ازجمله انبه کاشت 
به بار می نشیند که متأسفانه به دلیل نبود 
صنایع تبدیلی قبل از رسیدن کامل میوه 
باغداران مجبور به پیــش فروش و آن هم 
به قیمت های نازل به دلالان پاکســتانی 
می شوند. حمزه باران زهی اظهار می کند: 
پاکســتانی ها انبه های خریداری شــده را 
به آن طرف مرز برده و با اســتانداردهای 

بهداشــتی غیرقابل قبــول تبدیــل بــه 
ترشــی کرده و دوباره بــه بازارهای ایران 

بازمی گردانند.
وی ادامــه می دهد: در خصوص موز نیز با 
مشکات مشــابهی مواجهه هستیم زیرا 
از طرف پاکســتان مقادیر بســیاری موز 
به صورت قاچاق وارد بازار اســتان می شود 

که در ایــن میان محصول سیســتان و 
بلوچســتان با کاهش شدید قیمت روبرو 

می شود. 
وی بابیــان اینکه پاکســتانی ها به دلیل 
محرومیت از صنایع تبدیلی موزهای سبز 
را می چینند و ســپس با قرار دادن سنگ 
»کاربیــت« درون جعبه های میوه موجب 
رســیدگی آن می شــوند بیــان می کند: 
کاربیت و بخار آن برای انسان مضر است 
و این در حالی است که موزهای تولیدی 
اســتان با چنین شیوه های ابتدایی و مواد 
سمی فراوری نمی شود اما به دلیل ارزانی 
قیمت موز پاکستانی خریدار بیشتری دارد.

وی بابیان اینکه مردم موز پاکستانی و موز 
خارجی را بیشتر از موز زرآباد می شناسند 
اظهار می کنــد: باغــداران در این نقطه 
دورافتاده از کشــور دسترسی و یا سوادی 
برای تبلیغات ندارند و حتی دسترسی به 
اینترنت ندارند و لذا باید دولت در راستای 

آشنایی مردم با این محصول تاش کند. 
بــاران زهی بابیان اینکه ســرمایه گذاری 
در ایــن منطقه که در تمــام چهارفصل 
آن می توان به کشــت محصول اقدام کرد 
نیازمند طرح های بزرگ و سرمایه گذاری 
است که متأسفانه استقبال چندانی نشده 

است.

موزایرانیکیفیتبرتر
رئیس سازمان جهاد کشاورزی سیستان 
و بلوچســتان بابیان اینکــه کیفیت موز 
سیستان و بلوچســتان از نمونه وارداتی 
بیشتر است اظهار می کند: موز کشت شده 
در استان سیستان و بلوچستان به دلایل 
مختلف نســبت به نمونــه خارجی آن از 
کیفیت بیشــتری برخوردار است و حتی 
طعمی ماندگارتر دارد. مجتبی پیری اظهار 
می کند: ســالانه از سطح 9 هزار هکتار از 
باغات میوه های گرمســیری استان 160 
هزار تن انواع محصول برداشــت می شود 
که موز با تولید 1۳0 هزار تن بیشــترین 
تولیدات این بخــش را به خود اختصاص 
داده است  و لذا سیستان و بلوچستان رتبه 
نخست تولید و ســطح زیر کشت موز در 

کشور را دارد.
وی بابیان اینکه به دلیل آب وهوای خاص 
این اســتان، تقریباً در تمامی ایام ســال 
می توانیم موز سیستان و بلوچستان را در 
بازارها ببینیم یادآور می شود: سیستان و 
بلوچستان به سبب نزدیکی به خط استوا و 
بهره گیری از رطوبت دریا توانمندی زیادی 
در تولید محصولات گرمســیری و نیمه 
گرمســیری و بعضاً منحصربه فرد ازجمله 
انبه، موز، پاپایا، گواوا، هندوانه آناناســی، 
نارگیــل، زیتون محلی، انــار، مرکبات و 
غیره را دارد . پیری بیــان می کند: افزون 
بر چهار هزار هکتار از باغ های موز استان 
بارور هســتند که در هر هکتار باغ موز در 
سیســتان و بلوچســتان بیش از ۳0 تن 
محصول تولید می شــود و این باغ ها برای 
تعداد هشــت هزار نفر اشتغال زایی ایجاد 
کرده است. رئیس سازمان جهاد کشاورزی 
سیستان و بلوچستان افزود: برداشت موز 
در سیســتان و بلوچســتان به طور عمده 
در ماه های آبان، آذر، اســفند، فروردین و 
اردیبهشــت انجام می شود ادامه می دهد: 
در راستای ایجاد صنایع وابسته تعداد هفت 
مرکز رنگ آوری موز )سبزی زدایی از این 
محصول( با ظرفیت 2۳ هزار تن در سال 

در سیستان و بلوچستان ایجادشده است.
وی بابیان اینکه محصول موز سیستان و 
بلوچستان به استان های خراسان جنوبی، 
تهران، خراسان رضوی، قم و اصفهان صادر 
می شود یادآور می شود: متأسفانه به دلیل 
تبلیغات کمی که در خصوص محصولات 
این اســتان صورت گرفته مردم کمتر با 
محصولات این اســتان آشــنا هستند و 
باوجوداینکه محصولات گرمســیری این 
استان طعم بهتری از نمونه خارجی دارد 
اما کیفیت محصــول در بازارهای داخلی 

مهجور مانده است.

واردات موز 
خارجی و از 
طرفی واردات 
قاچاق موزهای 
پاکستانی از طریق 
مرزهای شرقی 
تولیدکنندگان موز 
در جنوب سیستان 
و بلوچستان 
را تحت فشار 
می گذارد

بــــــــرش

واگذاری فولاد خوزستان 
به خارج از استان منتفی است

اهواز- ایســنا: نماینده مردم اهواز در 
مجلس شورای اسامی بابیان اینکه بحث 
واگذاری ســهام شــرکت فولاد اکســین 
خوزســتان به خارج از استان منتفی شده 
اســت، گفت: اگر قرار اســت شــرکت یا 
کارخانه ای از اســتان خوزستان به بخش 
خصوصــی واگذار شــود، بایــد به بخش 
خصوصــی درون اســتان واگذار شــود و 
نمایندگان اســتان اجــازه نخواهند داد تا 
سهام یک شــرکت خوزستانی به خارج از 

استان منتقل شود. 
جواد کاظم نســب الباجی اظهــار کرد: با 
رایزنی های انجام  گرفتــه با وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی و همچنین ســازمان 
خصوصی سازی کشور بحث واگذاری سهام 

این شرکت به خارج از استان منتفی شد.
وی افــزود: اگــر قرار اســت شــرکت یا 
کارخانه ای از اســتان خوزستان به بخش 
خصوصــی واگذار شــود، بایــد به بخش 
خصوصــی درون اســتان واگذار شــود و 
نمایندگان اســتان اجــازه نخواهند داد تا 
سهام یک شــرکت خوزستانی به خارج از 

استان منتقل شود.
وی افزود: واگذاری صنایع و شــرکت ها به 
بخــش خصوصی باید به  صورت منطقی و 
حساب شده انجام بگیرد تا شاهد اتفاقاتی 
که در بحث واگــذاری گروه ملی فولاد به 

بخش خصوصی بودیم، نباشیم. 

افزایش 127 درصدی بارش ها 
در آذربایجان غربی

آب  شــرکت  مدیرعامل  ارومیه-قدس: 
منطقه ای آذربایجــان از افزایش 52 و نیم 

درصدی ذخایر سدهای استان خبر داد. 
کیومرث دانشــجو افزایش ذخایر سدهای 
آذربایجــان را از نتایج مثبت بارندگی های 
اخیر در اســتان ذکر کــرد و گفت: میزان 
بارش ها در این استان 127 درصد نسبت به 

سال آبی گذشته رشد داشته است.
وی ادامــه داد: از ابتدای ســال آبی جاری 
تاکنون به میزان 21۳.7 میلی متر بارندگی 
در آذربایجان غربی اتفاق افتاده است که در 
سال آبی گذشــته این رقم در مدت مشابه 
9۳ و هشت دهم میلی متر گزارش  شده بود. 
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای آذربایجان 
غربی همچنین با اشاره به وضعیت دریاچه 
ارومیه، اظهار کرد: میزان بارندگی در حوضه 
آبریــز دریاچه ارومیه در ســال آبی جاری 
215.۳ میلی متر بوده که نســبت به مدت 
مشابه سال گذشــته و درازمدت به ترتیب 
رشــد قابل توجــه 152 و 55 درصدی را 
نشان می دهد و تراز دریاچه ارومیه در حال 
حاضر با افزایش ۳2 سانتیمتری نسبت به 
روزهای مشــابه سال گذشته و افزایش ۳5 
سانتیمتری نسبت به اول مهرماه امسال به 
میزان یک هزار و 270 ســانتی متر رسیده 

است. 

ممنوعیت خروج دام زنده 
از چهارمحال و بختیاری

شــهرکرد-قدس: دادســتان عمومی و 
انقاب مرکز استان چهارمحال و بختیاری 
با اشــاره به افزایش قیمت گوشــت قرمز 
در اســتان، گفت: بدون مجــوز اداره کل 
دامپزشکی استان از خروج هرگونه دام زنده 
اعم از پیاده و سواره به هر مقصد و با هر نیت 
و برنامه توسط دستگاه های متولی تا اطاع 

ثانوی ممانعت به عمل آورند. 
عبدالرضا علی محمدی با اشــاره به افزایش 
قیمت گوشــت قرمز در استان، اظهار کرد: 
به منظور جلوگیری از سوءاســتفاده برخی 
اخالگران اقتصادی و قاچــاق دام زنده از 
طریق مرزهای کشــور و پیش بینی کمبود 
در آینده و لزوم تنظیم بازار و جلوگیری از 
ایجاد هرگونه مشکل در تهیه مایحتاج مردم، 
دستگاه های اجرایی متولی بدون مجوز اداره 
کل دامپزشکی استان از خروج هرگونه دام 
زنده اعم از پیاده و ســواره به هر مقصد و با 
هر نیت و برنامه تا اطاع ثانوی ممانعت به 

عمل آورند. 
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روزنامـه صبـح ايـرانسياست

توكلى: رهبرى نظرى درباره پالرمو و CFT به مجمع اعلام نكرده اند    
الف: توكلى، عضو مجمع تشخيص مصلحت نظام در پاسخ به اين پرسش كه آيا درباره لوايح پالرمو و CFT از سوى رهبر انقلاب توصيه  يا درخواستى به مجمع اعلام شده است، گفت: نه؛ هيچ نظرى به مجمع تشخيص 

مصلحت نظام اعلام نشده است و مجمع براساس وظايف خود عمل خواهد كرد.

استدلال غلط نامه  نويسان به رهبرى براى تصويب سريع تر لوايح مشكل دار
 FATF گره زدن سازوكار مالى اروپا به به

 ،FATF و پالرمو پيش از پايان مهلت CFT سياست: «تعيين تكليف دو لايحه
موردنظر و توجه وزرا بوده اســت؛ از اين رو از رهبر معظم انقلاب براى تسريع در 
تعيين اين تكليف درخواست شده تا از اين مهلت عبور نكنيم». على مطهرى روز 
گذشــته با اين توضيح، نامه نگارى برخى از مسئولان ارشد دولتى به رهبر معظم 
انقلاب درباره لوايح مشــكل دار فتف را تأييد كرد. پيــش از او، وزير كار و برخى 
نمايندگان نيز نامه نگارى را تأييد كردند كه هفته پيش تنها در شبكه هاى اجتماعى 
مطرح بود. استدلال دولتى ها و موافقان فتف براى تعجيل در اين موضوع، برقرارى 
سازوكار مالى با اروپا و تحقق برجام اروپايى است؛ اما اين استدلال چه ميزان مبتنى 

بر واقعيت است؟ 
هرچند ســخنگوى وزارت خارجه چندى پيش ارتباط ميان كنوانسيون CFT و 
ســازوكار مالى اتحاديه اروپا (SPV) را منكر شــد و اجراى SPV را تعهد اروپا 
عنوان كرد، اما در گذشته مقامات دولتى، بارها راه اندازى SPV را منوط به تصويب 
كنوانســيون CFT كرده بودند. ظريف، رئيس دستگاه ديپلماسى در روز تصويب 
كنوانســيون CFT در مجلس گفته بود: «اروپــا مى  گويد براى اينكه بتوانيم اين 
ساز و كار را ايجاد كنيم، نياز است شما عضو كنوانسيون شويد. اين ها واقعيات است. 
من واقعيات را عرض كردم. كســى را نمى  ترسانيم بلكه به خودمان و مردم ايمان  
داريم، اما دچار خودتحريمى نمى  شويم؛ با دادن بهانه به صهيونيسم خودمان را دچار 

خودتحريمى مى    كنيم».
همچنين نهاونديان، معاون اقتصادى رئيس جمهور در تاريخ 15 آذر ســال جارى 
گفته بود: «تصويب كنوانسيون CFT در مجلس، ارسال پيام شفافيت مالى كشور 
ما در سطح بين الملل است و اين امر در بهبود مناسبات بين المللى ازجمله اجراى 

سازوكار جديد مالى ما با اروپا (SPV) قطعاً مؤثر خواهد بود».
حسين قريبى، دستيار وزير امور خارجه و مسئول پرونده FATF در اين وزارتخانه 
درباره اين موضوع در مصاحبه اى گفت: «اينكه وضعيت ما (در FATF) يك وضعيت 
عادى شود، حتماً براى كاركرد و گسترش كاركرد سامانه اى كه ويژه ما طراحى شده 
است(SPV)، كمك كننده خواهد بود». همچنين عراقچى، معاون سياسى حقوقى 
وزير امور خارجه در تاريخ 10 آبان گفته بود: «اگر بانك هاى ايرانى كه اكنون تحت 
تحريم هاى آمريكا هستند، تحت تحريم هاى FATF نيز قرار گيرند، طبيعى است 
نمى توانند با اين سازوكار همكارى كنند، نه اينكه شرطى وجود داشته باشد، بلكه 

يكى از ضروريات همكارى با سازوكار اروپا و هر سازوكار ديگرى است».
علاوه بر اين موارد، جنيدى، معاون حقوقى رئيس جمهور، هفته گذشته در مورد 
نقش تصويب دو لايحه پالرمو و CFT گفته بود: «به طور مسلم تصويب اين لوايح، 
مسير را براى پيوســتن به گروه ويژه اقدام مالى (FATF) هموار و اجرايى شدن 

سازوكار مالى اروپا را تسهيل مى كند».

 SPV مگر چيست كه نياز به FATF داشته باشد؟
مقايسه اين موارد با صحبت قاسمى كه پيشتر به آن اشاره شد، نشان مى دهد كه 
مقامات دولتى در حال عوض كردن صحبت هاى خويش و تغيير مواضع خود درباره 
ارتباط ميان SPV و CFT هستند؛ امرى كه در برجام نيز تكرار شد. به عنوان مثال 
گفته مى شــد كه با اجراى برجام، مشكلات زندگى مردم حل مى شود، ولى پس 
از اجراى برجام، گفته شــد كه برجام، همه تحريم ها را نبرده و طبيعى است كه 

مشكلات مردم باقى بماند.
همچنين بايد اشاره داشت كه اساساً، راه اندازى كانال ويژه اتحاديه اروپا، ارتباطى 
به موضوع FATF ندارد، با توجه به مشخص بودن مبدأ و مقصد پول جابه جا شده 
در كانال ويژه مالى اروپا و همچنين ميزان مراقبت هاى اين كانال، پيش شرط قرار 
دادن FATF بــراى راه اندازى آن، از نظر فنى توجيهى ندارد و فقط درخواســتى 
سياسى اســت. در كانال ويژه مالى اروپا، مبدأ پول كاملاً مشخص است كه نفت 
ايران اســت. با توجه به اينكه كانال  پيش بينى شده توسط اتحاديه اروپا يك كانال 
ويژه است و نظارت ويژه  بر آن مى شود، بازيگران درگير در آن بسيار محدود هستند 
و محصولاتى كه مى تواند از ســوى ايران خريدارى شود محدود و مشخص است؛ 
بنابراين پولشويى در اين موضوع معنايى ندارد. بر اين اساس، مشاهده مى شود كه 
عــلاوه بر تناقض ميان مواضع دولتى درباره ارتباط ميان SPV و لوايح مرتبط با 

FATF، دانش صحيحى درزمينه لوايح مرتبط با FATF وجود ندارد.

 سياست/ آرش خليل خانه   جنجال و 
موج خبرى كه مصاحبه موسوى  خوئينى ها 
و حملات شديد او به هاشمى رفسنجانى به 
راه انداخت و نقدها و مباحث پس  از آن در 
فضاى سياسى و رسانه اى، سبب شد تا كمتر 
به اين موضوع پرداخته شود كه چرا ارگان 
مطبوعاتى حزب كارگزاران سازندگى به عنوان 
ميراث سياسى هاشمى رفسنجانى آن را در 
است.  كرده  برجسته  خود  نخست  صفحه 
مصاحبه اى كه خبرگزارى دولت يا دقيق تر 

بگوييم ايرنا پلاس آن را تهيه كرده بود.

 بازگشت چپ اسلامى از سازندگى
معماى انتشار مصاحبه سراسر نقد و هجمه 
ســيد محمد موســوى  خوئينى ها به اكبر 
هاشمى رفســنجانى در روزنامه سازندگى با 
كليــد واژگان مقاله محمد قوچانى با عنوان 
«بازگشت چپ اســلامى، چگونه يك سال 
پس از اعتراضات اجتماعى در دى ماه 1396، 
روشــنفكران و سياســتمداران جناح چپ 
اصلاحات جان تازه گرفتند؟» و مصاحبه اى 
كه يك روز پس از آن با خبرگزارى تســنيم 

انجام داد، حل مى شود.
محمد قوچانــى در اين مصاحبه به تحليل 
رفتارى و دســته بندى تركيب درونى جبهه 
اصلاح طلبان پرداخته و با تفكيك آن ها به سه 
گروه «جناح راست اصلاحات»، «جريان چپ 
اسلامى» و طيف «ميانه رو و اعتدالى» دو سوى 
طيف اصلاح طلبى يا بهتــر بگوييم ائتلاف 
جبهه اصلاحــات را يكى به فرصت طلبى و 
نان به نرخ روز خورى و ديگرى را به سوداى 
احياى قدرت دهه 60 و 70 و عبور از روحانى 
متهم مى كند. وى مى گويد: به نظر من سه 
طيف در جبهه اصلاحات وجود دارد؛ طيف 
نخست اصلاح طلبانى  هستند كه به فكر عبور 
از دولت اند تا آينده سياسى خود را تضمين 
كنند؛ امــا اين فقط يك گرايش بروكراتيك 
اســت و اگر نخواهيم بگوييم فرصت طلبانه، 
تنها براى بقاى خودشان در قدرت و استفاده 

از مواهب قدرت اين كار را مى كنند.
او در سرمقاله دو روز پيش روزنامه كارگزاران 
درباره اين طيف عنوان كــرده بود كه زوال 
برجام، تهديدات آمريكا، بحران كارآمدى در 

دولت و ضعــف تحول خواهى در مجلس را 
فرصتى براى عبور از روحانى تلقى مى كنند 
و فكر مى كننــد براى حفــظ حضور خود 
در حاكميت و قدرت بايد هرچه بيشــتر به 
دولت حمله كنند تا مترقى جلوه كنند، اما 
در نهايت پــس از اين دوره  چپ روى، با يك 
گردش به راست خود را نزد حاكميت محبوب 
و مطلوب ســازند. وى مى افزايد: طيف دوم، 
گروهى اســت كه فكر مى كنند تفكر چپ 
اســلامى در حال استحاله شدن در مفاهيم 
راست مدرن، ليبرال، هاشمى و روحانى است 
و تركيب هاشــمى، روحانى، خاتمى و ناطق 

نورى را تركيب مطلوبى نمى دانند.
از نگاه او در سرمقاله كارگزاران اين طيف از 
ســر ناچارى در انتخابات سال هاى 1392 و 
1396 از حسن روحانى حمايت مى كردند و 
با اكراه، اكبر هاشمى رفسنجانى را در صدر 
جبهه متحــد اصلاح ـ اعتدال  پذيرفتند و از 
زيردســت قرار گرفتن در ائتلاف اصلاحات 
ناراضى هستند و مى خواهند موقعيت خود را 

در دهه 60 و 70 احيا كنند.

 موسوى  خوئينى ها؛ اوج سركشى 
اصلاح طلبان عليه روحانى

از نگاه قوچانى، نقدهاى موسوى  خوئينى ها 
نه شــروع سركشى و شورش اين جريان كه 
اوج آن و اقدامى حســاب شده است. جريانى 
كه به صراحت خواستار مرزبندى با روحانى 
و تسويه حســاب با ميراث هاشمى هستند، 

چراكــه به نظر آنان اين خطر وجود دارد كه 
طيف هاشمى كل ميراث اصلاحات را مصادره 
كند. الگوى اين افراد نه «هاشمى ـ خاتمى» 
كه «خوئينى ـ خاتمى» است و در آن جايى 

براى روحانى وجود ندارد.
او اين گروه را چپ اســلامى نام گذارى كرده 
و از ظهور مجدد اين نحله فكرى اصلاح طلب 
اما با پسوند راديكال نام مى برد تا درنهايت اين 
هشدار را بدهد كه تجربه تاريخى نشان داده 
هرگاه اعتدال و ميانه روى ميان دو كفه سياسى 
اين دو طيف سياسى افول كرده، نتيجه آن 
ظهور و به قدرت رسيدن يك جريان راديكال 
بوده اســت؛ اما چــون راديكال هاى جريان 
اصلاحات از حاكميت خارج شــده اند، عملاً 
خطر بازگشــت راديكال هاى جناح اصولگرا 
و امثــال احمدى نژاد، اصلاح طلبان را تهديد 
مى كنــد. قوچانى البته در مصاحبه اخيرش 
اين پازل طراحى شــده را تكميــل كرده و 
راديكاليسم در دولت اصلاحات و ظهور قدرت 
گرفتن حزب مشاركت و تسلط آن بر دولت 
خاتمى را هم نتيجه رفتارهاى راديكاليستى 
جريان اصولگرايى در برابر پيروزى خاتمى بر 

ناطق نورى عنوان كرده است.

 اكثريت جريان اعتدال و ميانه رو در 
جبهه اصلاحات با محوريت كارگزاران

اين پازل چيده شــده تــا كلام آخر و هدف 
اصلــى كارگزاران از اين طرح عنوان شــود؛ 
اكثريت جريان اعتــدال و ميانه رو در جبهه 

اصلاحات با محوريت كارگزاران.
وى مى افزايد: طيف سوم هم اصلاح طلبانى 
هســتند كه مى گويند «همين مسير را بايد 
ادامه بدهيم، هر چنــد از درون نقد بكنيم؛ 
يعنــى دولت آقــاى روحانــى را نقد كنيم 
و ايرادهايــش را هم بگوييم؛ امــا نه مردم 
مى پذيرند كه ما حسابمان را جدا بكنيم، نه 
به لحاظ اخلاقى و فكرى درســت است». در 
اين طيف، تنها يــك طيف مانند كارگزاران 

وجود ندارد.

 راهبرد كارگزاران 
براى مديريت اصلاح طلبان

در واقع حزب كارگزاران و تئوريســين هاى 
آن بســيار حســاب شــده و با بازى دادن 
موسوى خوئينى ها كه ظاهراً در دام رسانه اى 
دولت و كارگــزاران قرارگرفته، اما همزمان 
ماهيت واقعى ائتلاف اصلاح طلبان در ســال 
92 و 96 را نمايان كرده اســت، خواسته اند 
تا به جبهه اصلاح طلبان هشــدار دهند كه 
آلترناتيوى براى روحانى در انتخابات بعدى 
ندارند و براى ماندن در قدرت بايد از روحانى 

حمايت كرده و او را با كليدواژه 
جايگزين  زمان»  «هاشــمى 
ليدر از دست رفته خود كنند. 
كارگزاران با وجود اختلاف ها 
و نقدهاى شديد و متقابل با 
اصلاح طلبان كــه در دولت 
دوازدهم بشــدت از روحانى 
به دليل ميدان دادن بيشتر 
به كارگــزاران و بى مهرى به 
آن ها فاصله گرفته اند، به دليل 
احساس خطر از دست دادن 
روحيه  دوباره  قدرت،  مجدد 
سوداگرى و معامله گرى خود 
را نمايان كرده و ابايى ندارد 

كه از اين روحيه به عنوان يك مزيت دفاع هم 
كند. در اين قاموس هدف، وسيله را توجيه 
مى كند، ولو آنكــه جمهوريت، حق انتخاب 
ملت و دستاوردهاى انقلاب در شكل دهى يك 
نظام سياسى مردم سالارانه اسلامى در پس 
معامله هاى جناحى براى ماندن در قدرت به 

مخاطره افتد.

چرايى موضع گيرى تند روزنامه سازندگى  عليه اظهارات خوئينى ها درباره هاشمى

نفت؛ ابزار تهديدآيا فرمان اصلاح طلبان از دست كارگزاران خارج مى شود
سياست: سيدنقوى حسينى، نماينده مجلس 
نوشت:  آمريكايى ها از   تحريم كامل نفتى   ايران 
به عنوان ابزارى براى تهديد جمهورى اسلامى 
استفاده مى كنند تا با تبليغ عليه نظام جمهورى 
اســلامى و ايجاد فضاى روانى عليه كشور ما، 

اهداف خود را جامه عمل بپوشانند.

طرح استانى شدن انتخابات
سياســت: وحيد اشــترى، فعال رســانه اى 
خطاب به طراح طرح اســتانى شدن انتخابات 
گفت: آيا اين ســاختار انتخابات مجلس كه در 
تهران درست كرده ايد و مشاركت را به زير 40 
درصد رسانده ايد، كشف عجيبى است كه حالا 
مى خواهيد آن را به همه كشور تعميم دهيد؟ 
غير از اين اســت كه رئيسان قبايل سياسى و 
حزب ها و فسيل ها و ماموت ها مى خواهند جاى 
پاى خودشان را ســفت تر كنند؟ اكنون همه 
اين هايى كه در مجلس و شوراى شهر هستند، 
اين بازيگرها و ورزشكارها و سلبريتى ها، همه از 
سلامت نفس برخوردارند و متخصص اند كه كار 

را مى خواهيد از دست مردم خارج كنيد؟

راهى براى مبارزه با فساد
سياست: حامد رضايى، فعال رسانه اى نوشت: 
 برادران انقلابى،  قدرت ذاتاً ميل به فساد مى كند. 
خيلى از اين هايى كه اكنون فاسدشان مى دانيم، 
در گذشــته مجاهدت ها و مبارزه هاى عجيبى 
داشتند كه ما به گرد پايشان هم نمى رسيم، ولى 
قدرت فاسدشــان كرده است. پس هيچ راهى 
وجود ندارد جز نظارت هاى  تشكل يافته و البته  

بى رحمانه مردمى بر تمامى نهادهاى قدرت. 

رسانه هاى آزاد و شكايت دولت
سياست: فريد ابراهيمى، فعال رسانه اى نوشت: 
حسن روحانى گفته «مشكلات ما ناشى از اين 
است كه رسانه هاى آزاد نداريم». چندى پيش 
در جلسه اى، مديرمسئول سابق يكى از رسانه ها 
مى گفت: «دفتر رئيس جمهور در يك ســال، 
نزديك 10 شكايت فقط عليه من مطرح كرده 
كه هنوز دارم براى اين شــكايت ها به دادسرا و 
دادگاه مى روم». يا شــيخ! چرا آنچه مى نمايى 

نيستى بزرگوار!

 شبكه هاى اجتماعى

حزب كارگزاران و 
تئوريسين هاى آن 

خواسته اند تا به 
جبهه اصلاح طلبان 

هشدار دهند كه 
بايد روحانى را با 

كليدواژه «هاشمى 
زمان» جايگزين 

ليدر از دست رفته 
خود كنند

بــــــــرش
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محمــد ناصر العاطفی، وزیــر دفاع یمن با تأکیــد بر این که 
ارتش یمن توانســته تجهیزات دفاعی خود را پیشــرفته کند 
گفت: بــه زودی از مرحله دفاع وارد مرحله حمله می شــویم.

برنی ســندرز، ســناتور آمریکایی با انتقاد از سیاســت های 
نژادپرستانه ترامپ تأکید کرد: نژادپرستی در آمریکا نهادینه 

شده است.

ریابکوف، معاون وزیر خارجه روســیه در رابطه با علت عدم 
دیدار سران روســیه و آمریکا گفت: آمریکایی ها همیشه به 

دنبال بهانه برای ممانعت از دیدار پوتین و ترامپ هستند.

امضای پیمان دوستی »فرانکوژرمن« امضا شد 
رونمایی مرکل و ماکرون از طرح »ارتش اروپایی« 

  جهان  سران آلمان و فرانسه با حضور در یکی از شهرهای آلمان، 
ضمن امضای پیمان همکاری مشترک، بر دوستی و تداوم رابطه نزدیک 

دو کشور تأکید و از تشکیل ارتش اروپایی حمایت کردند.
 به گزارش اســپوتنیک »امانوئل ماکرون« رئیس  جمهور فرانســه و 
»آنگلا مرکل« صدراعظم آلمان روز سه شنبه در شهر »آخن« آلمان 
حاضر شــدند تا توافق جدیدی را به منظور همکاری فرانسه و آلمان 

امضا کنند.
 این توافق هدفش تقویت همکاری دفاعی بین این دو کشــور بوده و 
دو طرف در آن برای کمک به یکدیگر در صورتی که مورد حمله واقع 
شوند تأکید می کنند. همچنین یک شورای دفاعی و امنیتی جدید فرانسه 
– آلمان تحت این معاهده تشکیل می شود. در عین حال در این توافق 
به مناطق مرزی و پروژه های فرامرزی تأکید شــده است. این معاهده 
چند جنبه دیگر را پوشش داده و تقویت کننده معاهده ۱۹۶۳ الیزه است. 
آنگلا مرکل صدراعظم آلمان در مراسم امضای این معاهده در آخن، 
گفت: فرانسه و آلمان به موجب این معاهده جدید می خواهند در تشکیل 
ارتش اروپایی مشارکت کنند. مرکل گفت: به صورت مفروض متعهد 
به توسعه یک فرهنگ نظامی مشترک، صنایع دفاعی مشترک و یک 
خط مشترک برای صادرات تسلیحات هستیم؛ بنابراین ما می خواهیم در 
تشکیل یک ارتش اروپایی مشارکت کنیم. مرکل تأکید کرد: آلمان و 
فرانسه در صورتی که اراضی آن ها مورد حمله مسلحانه قرار بگیرد به 

یکدیگر از جمله با ابزارهای نظامی کمک خواهند کرد.
ماکرون نیز ضمن خطاب قرار دادن مهمانان حاضر در این مراسم گفت: 

»در دنیای کنونی آلمان و فرانســه باید مسئولیت خود را بپذیرند و بر 
اساس آن عمل کنند.

اتحاد، همبستگی و انسجام؛ سه واژه کلیدی پیمانی هستند که ما امروز 
امضا کردیم. اتحادیه اروپا بدون اتحاد از بین  می  رود و آلمان و فرانسه در 
این زمینه مسئول هستند«. در همین راستا اورزولا فون در لاین، وزیر 
دفاع آلمان در مصاحبه ای با روزنامه »هانوفرشه آلگماینه سایتونگ«، 

گفت: این یک گام بزرگ رو به جلو است.
 بعد از جنگ جهانی دوم آلمان و فرانسه همچنان دشمن بودند، پس 
از آن نخســتین قرارداد الیزه مربوط به 50 سال پیش، دوستی بین دو 

کشور را برقرار کرد. 
قرارداد جدید، سیاست امنیتی ما را محکم تر از گذشته به هم گره می زند. 
وزیر دفاع آلمان با توجه به مســئله برگزیت و اظهارات رئیس جمهور 
آمریکا ضد ناتو گفت: از این رو اروپاییان فهمیده اند که همچنین این 
اتحادیه باید در شــرایطی باشد که از خود حمایت کند. وی در ادامه با 
اشاره به اهمیت انتخابات پارلمانی اروپا که در ماه می سال جاری میلادی 
برگزار می شود در پاسخ به این پرسش که شما چه انتظاری از کمیسیون 
اروپایی بعدی دارید، گفت: من انتظار یک اروپایی را دارم که در عرصه 
سیاســت خارجی با یک رأی سخن بگوید. ما باید در زمینه سیاست 
خارجی بتوانیم تصمیمات حداکثری بگیریم تا به این ترتیب این اتحادیه 
به صورت ســریع و قاطع بتواند به بحران ها و اختلافات پاسخ دهد. 
اروپا باید شایستگی خود در زمینه دفاعی، دیپلماسی و همکاری های 

توسعه ای را بیش از سابق نشان دهد. 

بدون تیتر

اتاق فکر

دیلی میل:  براساس جدیدترین نظرسنجی 
مشخص شد که میزان اعتماد مردم روسیه به 
رئیس جمهور شان به پایین ترین سطح خود 

در 13 سال گذشته رسیده است.

تلگراف: وزارت دفاع انگلیس اعلام کرد به 
زودی نیمــی از 14 جنگنــده  خود را که در 
ســوریه و عراق عملیات انجــام می دهند، از 

منطقه خارج می کند.

آمریکا می تواند اقتصاد ترکیه را 
نابود کند؟

خالدی:جارت بلانس تحلیلگر اندیشکده کارنگی 
در یادداشــتی تحت عنوان »ایــالات متحده 
می تواند اقتصاد ترکیه را نابود کند؟« به تهدید 
اخیر رئیس جمهور آمریکا برای نابودی اقتصاد 
ترکیه پرداخته و می نویســد: هر چند این لحن 
تند به سرعت رنگ باخت اما حقیقت آن است 
که تحریم هــای اقتصادی هنگامی که متحدان 
را هدف قرار می دهند به دلیل وجود ارتباطات 
اقتصــادی قوی تــر، از تأثیرگذاری بیشــتری 
برخوردار هســتند. در ادامه ایــن گزارش آمده 
است: هنگامی که دونالد ترامپ پس از دستگیری 
کشیش برانسون در ترکیه، مقامات این کشور را 
به »تحریم های بزرگ« تهدید کرد بلافاصله، لیر 
ترکیه در مقایسه با دلار 4.5 درصد کاهش و رشد 
اقتصادی این کشــور نیز روند نزولی یافت. این 
داستان نشان دهنده شکنندگی اقتصاد ترکیه 
است. ترکیه چه پاسخی می تواند به این رویکرد 
آمریکا داشته باشــد؟ آنکارا می تواند فشارهای 
واشنگتن را با طیف وسیعی از گام های سیاسی 
از جمله عدم همکاری با سیاست های آمریکا در 
ســوریه، عراق و یا حتی ایران تا محدود کردن 
عملیات این کشور در پایگاه هوایی اینجرلیک که 
به محل ذخیره سلاح های هسته ای آمریکا تبدیل 
شده پاسخ دهد. با این حال ادامه استفاده ابزاری 
آمریکا از تحریم برای این کشــور هزینه دارد و 

نارضایتی متحدین را به دنبال دارد.

اندیشکده آمریکایی مدعی شد
پایگاه های موشکی کره شمالی 

همچنان فعال هستند
فارس: در حالی کــه دونالد ترامپ تأیید 
کرد اواخــر ماه آینده میلادی برای دومین 
بار با رهبر کره شمالی دیدار می کند، یک 
اندیشــکده آمریکایی، پیونــگ  یانگ را به 
مخفــی  کاری در ابعاد برنامه موشــکی و 
اتمی متهم کرد. مرکز مطالعات راهبردی و 
بین الملل در گزارشی مدعی شده که یکی 
از 20 پایگاه موشکی اعلام نشده کره شمالی، 
توانمندی ضربه نخست اتمی را در اختیار این 
کشور قرار می دهد. این مؤسسه مدعی شده 
است که هدف کره شمالی از پنهان کردن 
این مرکز موشکی بزرگ، حفظ توانمندی  
نظامی با وجود توافق با آمریکا بوده اســت. 

آیا رؤیای ارتش اروپایی به واقعیت می پیوندد؟
نشست اخیر سران فرانســه و آلمان در شهر آخن که با حضور برخی از مقامات 
اتحادیه اروپا برگزار شد را می توان نخستین گام عملی در این اتحادیه برای تحقق 
ایده ارتش اروپایی دانســت. ایده ای که می توان آن را یکی از مهم ترین اختلافات 
میان اروپا و آمریکا دانست. سابقه ایده ارتش اروپایی به سال ها قبل باز می گردد. 
پس از پایــان جنگ جهانی دوم دو عامل »چگونگی محافظــت اروپا در مقابل 
گسترش کمونیسم« و »چگونگی پیشگیری از جنگ ویرانگر دیگر« منجر به شکل 
گیری پیمان آتلانتیک شــمالی در سال 1949 شد. ایده ساخت نوعی از ایالات 
متحده در اروپا از تفکرات وینســتون چرچیل در سال 1946 بود که پس از آن 
تعدادی از جوامع اروپایی شــروع به پیوند با یکدیگر کردند. سابقه ارتش اروپایی 
نیز به سال های پس از پایان جنگ جهانی دوم با پیشنهاد سیاستمدار فرانسوی 
رنــه پلن »René Pleven« برمی گــردد. در 27 ماه می 1952 پیمان اتحاد دفاع 
اروپایی، EDC) European Defence Community( توسط 6 کشور اروپایی اعم از 
آلمان، فرانسه، ایتالیا و کشورهای بنلوکس یعنی بلژیک، هلند و لوکزامبورگ به 
امضا رسید. با این حال این ایده هیچ وقت تحقق نیافت، علت آن از یک سو وجود 
توافق های محدود ساز بین المللی بود که موجب کاهش تهدیدهای اتمی می شد، 
بنابراین اکنون کارشناســان معتقدند یکــی از مهم ترین و خطرناک ترین دلایل 
تشکیل ارتش های جدید در میان قدرت های بزرگ، توسعه نسل جدید سلاح های 
هسته ای در جهان است. سلاح هایی که به دنبال رقابت تسلیحاتی جدید در دنیا 
و بی توجهی آمریکا به توافقات بین المللی در حال افزایش هستند. از سوی دیگر 
علت دوم تشکیل نشدن ارتش اروپایی وجود چتر امنیتی واشنگتن بر سر اروپا و 
اطمینان اروپایی ها به حمایت آمریکا بود، که البته با آمدن ترامپ به کاخ سفید این 
چتر از بین رفت. رئیس جمهور آمریکا تأکید دارد که واشنگتن نباید هزینه دفاع از 
کشورهای دیگر را بپردازد، چه این کشور ژاپن باشد، چه عربستان و چه اروپا؛ وی 
حتی تهدید کرده است که از پیمان ناتو خارج خواهد شد. حالا سران کشورهای 
کلیدی اروپا یعنی فرانســه و آلمان به این جمع بندی رسیده اند که ادامه اتکا به 
واشنگتن برای حفظ امنیت اروپا با توجه به رویکرد زور مدارانه و یکجانبه گرایانه 

»دونالد ترامپ« امکان پذیر نیست و اروپایی ها باید خود به فکر امنیتشان باشند.

  نمابر تحریریه:     37610087 -37684004  (051(
  امور مشترکین:                37618044-5    (051(
  روزنامه گویا:                       37651888    (051(
  روابط عمومی:                    37662587     (051(
  ارتباطات مردمی:                37610086     (051(
  سازمان آگهی ها:                       37088    (051(
)051)   37628205                                              
                                      فاکس: 37610085  (051(
  چاپ مشهد:                    مجتمع چاپ و نشر قدس

  چاپ همزمان تهران:                       چاپخانه جوان
  اداره مرکزی:           مشهد، بلوار سجاد، نبش سجاد 1
  صندوق پستی:                             577- 91735  
  تلفن:                           (9 خط(  37685011 (051(

  دفترتهران:  
       بلوارکشاورز، حد فاصل کارگر و جمالزاده، شماره 336 
 تلفن:                      6182   و   66937919 (021(
 نمابر:                                     66938013  (021(
 پیامک:                                            30004567

  صاحب امتیاز: 
»مؤسسه فرهنگی قدس« 

وابسته به آستان قدس  رضوی
  سردبیر:

     محمد جواد میری

 انعکاس

عکس نوشت

اجلاس داووس و غایبان سرشناس دهکده برفی
چهل و نهمیــن اجلاس جهانــی داووس در ســایه بی توجهی و 
عدم حضور رؤســای جمهور آمریکا، فرانســه و همچنین نخست 
وزیــر انگلیس در داووس ســوئیس آغاز شــد. برگــزار کنندگان 
اجلاس معتقدند حضور نداشــتن دونالد ترامپ، امانوئل ماکرون و 
ترزامی اهمیت چندانی ندارد زیرا 60 تن از سران جهان در آن حضور 
خواهند داشت. داووس شهری کوچک است که بیشتر سال چهره 
برفی و زمستانی به خود دارد و محلی است که نخبگان دنیا در آن 
جمع می شــوند و در خصوص نگرانی های جهانی رایزنی می کنند. 
مجمع اقتصادی داووس در آخرین گزارش خود هشــدار داده است 
که جنگ، بحران  اقتصادی و محیط زیست جهان را تهدید می کند.

یادداشت
annotation@qudsonline.ir
 دکتر علیرضا رضاخواه

ادامه بن بست خروج انگلیس از اتحادیهافشاگری یک سایت لبنانیبا صدور بیانیه ای
داعش نیروهای آمریکایی را 

تهدید کرد
برادر سعد حریری با بشار اسد 

دیدار کرده است
»کوربین« خواهان برگزاری 
همه پرسی دوم برگزیت شد

مشرق: داعش با صدور بیانیه ای نیروهای 
آمریکایی مســتقر در ســوریه را به انجام 
حملات بیشتر تهدید کرد. این اقدام داعش 
چند ساعت پس از برعهده گرفتن مسئولیت 
انفجار انتحاری که کاروانی آمریکایی را در 
حومه حسکه هدف قرار داد، صورت گرفت. 
این دومیــن حمله انتحاری علیه نیروهای 
آمریکایی در کمتر از یک هفته محســوب 
می شود. در حالی که دونالد ترامپ مدعی 
است آمریکا هدفش یعنی شکست داعش 
را محقق کرده به نظر می رسد داعش هنوز 
هم قدرت انجام اقدامات تروریستی را دارد 

و اظهارات ترامپ چندان درست نبوده اند.

ایسنا: پایگاه لبنانی »لیبانون دیبایت« مدعی 
شد، برادر بزرگ تر سعد حریری، نخست وزیر 
مکلف لبنان با سفر به دمشق به طور محرمانه 
با رئیس جمهور ســوریه دیدار کرده است. 
پایگاه مذکور آورده که این اقدام بهاء حریری 
در راستای صحبت  درباره حمایت عربستان 
از عملیات بازســازی سوریه با بیش از 100 
میلیارد دلار صورت گرفته است. این در حالی 
است که یک روزنامه لبنانی از درز اطلاعاتی 
مبنی بر سفر احتمالی وزیر خارجه این کشور 
به سوریه خبر داد. جبران باسیل پیشتر بر 
لزوم بازگشت سوریه به اتحادیه عرب تأکید 

بسیاری داشت. 

مهر: با نزدیک شــدن 29 مــارس، تاریخ 
خــروج انگلیس از اتحادیه اروپا، عمق بحران 
بی سابقه سیاسی انگلیس مشخص تر می شود.

 در پــی مخالفت پارلمــان انگلیس با طرح 
توافــق  برگزیــت در هفته گذشــته، رهبر 
حزب اپوزیسیون برای نخستین بار خواهان 
برخــورداری پارلمــان از حق تصمیم گیری 
درباره برگزاری همه پرسی مجدد برگزیت شد. 
وزیر دادگســتری آلمــان نیز بــا انتقاد از 
برگزاری همه پرسی  انگلیس،  نخســت  وزیر 
دوم برگزیت را در بهبود اوضاع موثر دانست. 
ترزا می دوشنبه تاکید کرد این کشور بدون 
تاخیــر از اتحادیه اروپا خارج خواهد شــد. 
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